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Vsa Sioveniia zahteva

rešitev ljubljanskega kolo
Velika anketa tehnikov in  gospodarskih

Slovenski gospodarski krogi so 
doživeli z raznim i anketam i, kon
ferencam i in spom enicam i že to
liko žalostnih izkušenj, da so v 
resnici večnega anketiran ja  siti 
in  da je govoril predsednik  Je la 
čin v resnici vsem iz srca, ko je 
dejal, da noče biti L jubljana niti 
penzionopolis, še manj pa anketo- 
nopolis.

Kljub tem u pa smo četrtkove 
ankete  na ljubljanskem  m agistra
tu izredno veseli. Kajti anketa ni 
bila samo pomembna po tem, da 
je bila izredno obiskana, in sicer 
po zastopnikih naših najodličnej
ših gospodarskih in tehničnih or
ganizacij te r ustanov, temveč je 
anketa pokazala tudi tako mogoč
no enodušnost, da njene besede 
ne bo mogel p reslišati Beograd. 
Še posebno razveseljiv pa je duh, 
ki je obvladal anketo. Iz vseh go
vorov je donela neom ajna volja, 
da se mora ljubljansko kolodvor
sko vprašanje rešiti in da Slove
nija  ne bo trpe la  tu  nobenega 
odlašanja.

Vse to je bilo povedano jasno 
in odločno ter brez obotavljanja 
so pokazali govorniki s prstom  
tudi na one tem ne sile, ki skuša
jo zavleči rešitev tega vprašanja. 
Vse vprašanje je bilo s tem raz
čiščeno iz vseh stran i, a tudi 
njegove finančne plati. Če se je 
našel denar za p reured itev  mno
go manj prom etnih kolodvorov, 
če so že našli v ta namen samo 
za dva kolodvora, da beograjske
ga niti ne omenjamo, 400 m ilijo
nov din, potem se m ora tudi za 
ljubljanski kc ' dvor najti onih 100 
milijonov. Tu ne more in ne sme 
biti nobene debate!

A nketa je bila vseskozi pozitiv
na in se ni ustrašila  dotakniti se 
tudi najbolj kočljivih stran i. Ugo
tovitev raznih govornikov, da je 
samo naša v strankarstvo  zagri
zena politika kriva, če je padel 
naš ugled in če se ne upoštevajo 
naše zahteve tako, kakor bi se 
morale, so bile sp re je te  s sploš
nim odobravanjem  in nobenega 
dvoma ni, da jih bo enako sp re
jela s p ritrjevanjem  tudi vsa slo
venska javnost.

Tehniki, železniški strokovnja
ki, gospodarski ljudje in ljubljan
ska občina so izjavili, da se mora 
vprašanje ljubljanskega kolodvo
ra  takoj rešiti in poudarili, da se 
m ore to vprašanje rešiti le na 
podlagi inž. Dimnikovega načrta, 
ki je plod vestnega in požrtvoval
nega večletnega in složnega dela 
10 inženirjev.

ltoma locuta — causa finita! —
Stvar je do konca razčiščena in 
sedaj more biti le še govora o 
njeni realizaciji.

Za to realizacijo pa morajo 
složno delati vsi Slovenci in tu 
ne sme biti nobene ekstra tu re , 
nobenih posebnih interesov, no
bene k ršitve discipline s poseb
nim i načrti. Sedaj je naloga samo 
ena: da vsi složno delam o za ures 
ničenje Dimnikovega načrta in da 
s tem delom ne odneham o in niti 
najm anj ne popustimo, dokler ni 
ta  načrt docela uresničen.

V tem  praktičnem  in koristnem  
delu za slovensko celoto naj se 
združijo vse slovenske silel

Ob pol desetih dopoldne je 
otvoril anketo podžupan dr. Rav
n ihar te r pozdravil vse navzočne 
te r se jim  zahvalil, da so se ude
ležili ankete v tako velikem  šte
vilu. Zlasti je pozdravil zastopnika 
bana in načelnika teh. oddelka 
inž. Skaberneta , zastopnika drav
ske divizije, zastopnika gen. di
rekcije drž. železnic v Beogradu 
arh. Schm idingerja, pomočnika

ljubljanskega d irek to rja  inž. Kav
čiča, p redsedn ika  Zbornice za TOI 
Ivana Jelačina te r  vse druge za
stopnike, m ed katerim i so bili 
zastopniki gospodarskih slojev te r 
naših inženirjev  in tehnikov po
sebno številno zastopani.

Nato je označil podžupan dr. 
Ravnihar nam en ankete z dalj
šim govorom, iz katerega posne
mamo:

G o v o r p o d ž
dr. Ravniharja

D anašnjo anketo je po svojem 
predstavništvu sklicala m estna 
občina ljubljanska. Gre za reši
tev perečega vprašanja, ki jo na 
dnevnem  redu že od leta 1897. 
Ne gre torej za neko bežno zami
sel, temveč za načrt, ki je bil iz
delan na podlagi vestnega štud i
ja. Odlaganja ne trp i ta načrt že 
zategadelj ne, ker vidimo, da se 
na kolodvoru nekaj popravlja, ne
kaj preureju je , kar pomeni samo 
neko nedostatno k rpanje  na ob
stoječem stanju. Bati se je, da to 
krpanje ne postane definitivum .
V tej okolnosti je podana nujnost 
in neodložljivost rešitve problem a, 
pa tudi upravičenost današnje 
ankete.

Za nujnost govore prom etni 
oziri. Razm ere, kakor so danes 
na ljubljanskem  kolodvoru, so 
nevzdržne. To spoznavajo ne sa
mo strokovnjaki, am pak vsak laik, 
da ne govorim o tujcih, ki presto
pajo meje naše države, pa se 
znajdejo na enem  glavnih kolo
dvorov Jugoslavije v razm erah, 
ki ne vzdrže nobene k rit ke. O 
sodobnosti naprav, s katerim i so 
oprem ljeni ti kolodvori, p ri nas 
ni govora. Prom et se vzdržuje z 
največjo težavo in samo »zredili 
osebni požrtvovalnosti našega pro
m etnega osebja se m oram o za
hvaliti, da ni zastoja in nesreč. 
Vso odgovornost v tem pogledu 
nosi žel. uprava in anketa naj to 
poudari.

Tem eljita rešitev problem a pa 
je tudi življenjskega pomena za 
mesto Ljubljano. Ne m aram  de
lati nobene p r in e re , koliko žrt
vuje država v tem pogledu ne sa
mo za Beograd in Zagreb, am pak 
tudi za druga mesta, kakor Skop
lje, Sarajevo in druga. Upraviče
ne so te žrtve in nismo jih ne
voščljivi. Beograd je naša državna 
prestolnica in z združenim i moč
mi smo jo dolžni izgraditi, da bo 
dostojno reprezen tira la  našo d r
žavno zajednico.

Toda tudi L jubljana jo ena i>  
m ed prestolnic te države. Glede 
nje smemo prav tako upravičeno 
zahtevati, da je v pravičnem  raz
m erju deležna vse pozornosti na
še državne skupnosti in da na 
vseh dobrotah te pozornosti ni 
p rikrajšana.

Ljubljanski kolodvor je bil 
pred  90. leti zgrajen na periferiji 
našega mesta. Dan a je skoro v 
sredini mesta. Ni to po 3ebi še 
nobena nesreča. Tudi druga m e
sta imajo svoj kolodvor v centru- 
mu svojega gospodarskega življe
nja. Toda zgrajeni so tako, da ne 
ovirajo ostalega prom eta, zlasti 
pa da ne preprečujejo  razvoja

mesta v urbanističnem  smislu.
L jubljanski kolodvor pa je pro

m etna ovira in  prava b a rie ra  za 
razvoj mesta.

Razvoj ljubljanskega m esta teži 
proti severn i s tran i in kljub kolo
dvorski p reg rad i je nastalo tu 
celo novo mesto, ki še stalno na
rašča. Kako še vse drugačen bi 
bil razvoj m esta, kako bi narastel 
tu prom et če ne bi bilo sedanje 
kolodvorske ovire.

Prom et na cestah ne bi doživ
ljal onih antikv iran ih  zaprek, ka
kor jih je deležen zlasti ob cestnih 
prelazih. Mesto bi pridobilo več
jo površino svobodnega sveta. Ne

naposled bi bilo vso p reured itev  
po zam išljenem  načrtu pozdraviti 
tudi s higienskega stališča.

Kakor rečeno, se rešava ta p ro 
blem že 40 let. Že pred  p reob ra
tom je bil neki načrt, k i smo ga 
bran ili p red parlam entom  in pri 
uprav i Južne železnice. U prava 
Južne železnice je bila že p rip rav 
ljena načeti izvedbo tega na
črta in načrt bi bil izveden, da 
ni to p reprečila  svetovna vojna.

Tembolj smemo pričakovati re
šitev našega kolodvorskega pro
blema v naši narodni državi. Naj 
se nam ne ugovarja, da je L jub
ljana obmejno mesto. Svoje indu
strije , svojih mest ne gradim o za 
p rim er vojne, am pak za nem oteni 
razvoj v m iru, da jim damo prav 
ni pomen ne samo za notranji 
razvoj in razm ah našega gospo
darskega, ku lturnega in socialne
ga življenja, am pak da jim  opre
delim o čim odličnejši položaj v 
m ednarodni zajednici.

Naj torej današnja anketa izre
če svojo besedo, tako, da bo za 
vse sprejem ljiva. Naj bo ta bese
da program atična, da jo bomo na 
odločujočih m estih b ran ili eno- 
dušno brez razlike strank  in sve 
tovnih naziranj. (Odobravanje.)

Prof. inž.
V p ar tednih poteče 88 let, ko 

je bil zgrajen ljubljanski kolo
dvor, v glavnem  v isti obliki, ka
kor je danes. T akrat je bil kolo
dvor izven Ljubljane, je zadosto
val potrebam  železnice in ni ovi
ral razvoja Ljubljane. V 88 letih 
pa so se razm ere tem eljito izpre- 
m enile in kolodvor je postal p re 
tesen, obratovanje pa naravnost 
nevarno.

Ljubljana se je v tem  času znat
no povečala, razširjenje Ljubljane 
pa je mogoče v glavnem  le proti 
severu. Tu pa tvori železnica s 
kolodvorom močan obroč, ki sti 
ska mesto in ovira njegov razmah 
ter svoj promet. Z aradi tega so 
že davno nastali razni načrti in 
bile mnoge ankete, kako rešiti 
ljubljansko kolodvorsko vpraša
nje. Naj omenim anketo v 1. 1919., 
ki je bila pod predsedstvom  inž. 
K linarja. Ta anketa je poudarila, 
da mora biti naloga vseh odločit 
jočih činiteljev, da se da razvoju 
mesta edina prava sm er, t. j. pro 
ti severu. Samo kolodvorsko vpra
šanje pa se mora rešiti tako:

1. da svoboden razvoj m esta ne 
bo oviran, 2. da bo lega kolodvo
ra za prebivalstvo ugodna, 3. da 
bo mogoč praktičen in cenen 
obrat, 4. da bodo stroški čim nižji 
in 5. da bodo upoštevani a rh itek 
tonski in regulacijski oziri.

Po teh sm ernicah je anketa 
presojala vse načrte, od katerih  
pa ni nobeden popolnoma u stre 
zal. Danes pa bi bili ti osnutki še 
manj izvedljivi, k e r je bil dotični 
svet med tem že večinoma zazi
dan. Večina teh načrtov je p re d 
lagala vmesne kolodvore, v zad
nji dobi pa tudi čelne kolodvore, 
ki pa pomenijo prom etno oviro 
in zamudo časa.

D anes pa je odločilne važnosti 
za kolodvorsko vprašanje  Še či- 
njenica, da je Ljubljana važno 
križišče velik ih  tranzitnih cest,

ki so em inentnega pom ena tudi 
za tujski promet.

Po vsestranskem  razm otrivanju 
in prim erjavi vseh načrtov m ora
mo reči, da je edino pravilno in 
umestno, da ostane kolodvor na 
svojem sedanjem  m estu, ne sme 
pa ostati v isti višinski legi kakor 
so ceste, k er bi potem oviral raz 
voj m esta in cestni promet. Zato 
je treba, da se kolodvor ali dvig 
ne ali zniža in poglobi ali pa da 
se dvignejo ali znižajo ceste 
nadvoze ali podvoze.

Če bi se ceste znižale, železnica 
pa ostala v sedanjem  nivoju, bi 
dobili rove z vsemi mogočimi ne- 
dostatki in neprijetnostm i v obra 
tu. Poleg tega bi bili potrebni 
veliki p redprostori na vsaki s tra  
ni, k ar bi veljalo z ozirom na že 
zazidane ulice velikanske stroške 
Če bi pa ceste dvignili v nadvo
ze, bi to bilo sicer v higienskem  
oziru bolje, ostali pa bi nedostat 
ki predprostorov, u red itve dovo
zov in spačenja nivelete.

Če bi ostale ceste v sedanji vi 
šini, bi se m orala železnica zvi 
šati ali znižati. V prvem  prim eru 
bi bilo treb a  naprav iti 4 do 5 m 
visok nasip s podpornim  zidovjem

v zazidanem  delu mesta. S tem bi 
visoka barie ra  ločila mesto v dva 
dela, poleg tega pa bi ta barie ra  
zaprla pogled na Tivoli.

Če se pa železnica zniža, potem 
ne moti m estne slike. Moremo 
speljati ceste čez progo in zaradi; 
železnice ločene m estne dele mo- 
•emo poljubno zvezati v enoten 

spoj. Jasno  je, da se je mogla 
m estna občina odločiti samo za 
sistem  poglobitve, ki edini u stre 
za vsem preje  navedenim  nače
lom in čigar izvedba zaradi te ren 
ske konfiguracije ne pomeni no
benih večjih tehničnih težkoč.

Pa še nekaj je upoštevati. Mest-' 
ni prom et se vrši od hiše do hiše, 
je ploskoven, p ri železnici pa je 
prom et osredotočen le na posa
mezne postaje te r je proga le zve
za med postajami. Cestni prom et 
zahteva čim lažji dostop publike, 
železnica pa je tem bolj varna, 
čim bolj je zaščitena proti vsake
mu dostopu na progo.

Iz vseh teh razlogov se je mo
rala m estna občina odločiti za 
poglobitev kolodvora. Mestna ob
čina pa je tud i popolnoma u p ra 
vičena, da soodločuje o tem  vpra
šanju, saj je kolodvor nam enjen 
Ljubljani.

Razumljivo je zato tudi, da je 
nastalo precejšnje razburjenje,! 
ko se je zaznalo, da nam erava že- 
leznfška uprava p rem estiti k u ril
nico iz glavnega kolodvora na go
renjski kolodvor in  da p ro jek tira  
Še en t ir  čez T jrševo  cesto. š e ; 
bolj je razburila  vest, da se na-1! 
m erava razbrem eniti tranzitni! 
prom et ljubljanskega kolodvora s1 
sprem em bo tarifn ih  postavk. Te 
vesti k a r ne morem sm atra ti za 
resno.

Gospodje! L jubljana je v držav
nem, političnem, kulturnem  in go-, 
spodarskein oziru prav gotovo 
faktor, ki ga m ora upoštevati tudi 
železniška uprava. Zato je Ljub-| 
ljana upravičena zahtevati, da sej 
kolodvorsko vprašanje reši le t  
njenim  sodelovanjem.

P oudariti moram, da ni današ
nja anketa naperjena proti želez-i 
niški upravi, temveč jo hoče le| 
pravilno inform irati. Ni oportuno, 
če bi nastalo tren je  m ed železni
co in prizadetim i strankam i, kaj
ti po besedah enega največjih 
strokovnjakov glede prom etnih' 
vprašanj prof. d r. Bluma, morata! 
urbanist in železničar v skupnem  
delu in harm onično rešiti vp ra
šanje razvoja m esta in p reu red iti 
ve železniških naprav. (Odobrava-; 
nje.)

Inž. Dimnik 
o  svo jem  načrtu

Bistvo kolodvorskega vprašanja 
ni v tem , da se reši vprašanje 
kolodvorskega poslopja, temveč 
bistvo je  v naslednjih  točkah:

1. da so sedanje kolodvorske 
tirne  naprave nepopolne in neza
dostne za sedanji prom et;

2. da so kuriln ice v sred in i me
sta in dim ijo vse ozračje mesta, 
kar je proti vsem higienskim  na
čelom. Kako važno je to vpraša
nje, vidim o v drugih mestih. P ra 
ga je e lek trific ira la  vse železniške

proge 20 km  daleč, da se obranil 
m esto p red  dimom.

3. R anžiranje vlakov m ora itil 
ven iz m esta, kakor je bilo to yl 
predvojnem  času.

4. Zlasti pa je pereče kolodvor 
sko vprašanje zaradi sedanjih  
cestnih razm er. Od Tyrševe ceste 
pa do šm artinske  ceste, to je oko- 
Li 1200 m daleč, je  m esto b rez  
prehoda čez železnico. To pom anj
kanje prehoda je tako močna ovi
ra, da  obstoječa regulacijska na-
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^la p redv idevata  zarad i b a rie re  
e novi m esti.
1100 m dolga proga od Tyrševe 

ceste in G orenjski kolodvor pa 
bopet ločita Šiško od Bežigrada. 
Vse ceste zap ira  na ta  način že
lezniška proga. Te š tiri točke so 
one bistvene točke, ki zahtevajo 
rešitev  ljubljanskega kolodvorske

ga vprašanja.
Nato je  inž. D im nik p reše l na 
opis sedanjih  razm er. Železniška 
proga stopa p ro ti T yrševi cesti, 
k je r ,je h rb e t proge, nato začne 
padati p ro ti Viču. Z aradi tega 
h rb ta  naprav i vsak vlak delo ne

po trebne višine 2 metrov.
Idejo poglobitve železniške pro
ge je  prvič izrekel na seji m est
nega sveta dr. Jerič . N ekateri so 
se ta k ra t sm ejali, mi inženirji pa 
sm o tak ra t začeli š tud ira ti profil 
proge, videli geološki sestav zem
lje ob progi in konsta tira li, da 
h rbe t ob Tyrševi cesti naravnost 
kliče k poglobitvi. P red  8 le ti se 
je začelo na tem delo za izdelavo 
n ačrta  o poglobitvi proge. 10 in
ženirjev je  delalo na tem načrtu 
in ga z vseh s tran i proučilo. Plod 
{njihovega skupnega dela je seda- 
pji načrt. Je  torej to kolektiven 
inačrt in ne individualen načrt. Ta 
ko lektivni načrt se je potem  ved
n o  znova izpopolnjeval.
| Nato je inž. D imnik na podlagi 
razstavljenih  k a rt in načrtov po
drobno opisal, kako bi tekla nova 
proga, ki bi dosegla p ro ti G orenj
skem u kolodvoru največji vzpon 
6 pro  mille, ki pa je  tako  m ajhen, 
d a  se s prostim  očesom niti ne 
zapazi.
i Novo kolodvorsko poslopje sa 
m o ne bi bilo  v jam i te r  bi im elo 
3 dvotirne perone in še posebej 
tran z itn e  te r  bi bilo zelo preg le
dno, zračno in svetlo.

Velika prednost bi bila tud i v 
tem , da bi se moglo novo poslop
je  postaviti v etapah, 
i R anžirni kolodvor pa bi prišel 
Imcd Moste in Studenec, dočim 
Ibi se goren jsk i kolodvor opustil. 
iNovi kolodvori pa bi nastali 
'Klečah, na Viču in v Mostah.

Inž. D im nik je nato podrobno 
opisal, kako srečno bi se moglo 
izpeljati tudi odvajanje vode Ko 
je  podal še nekatera  druga pojas
nila, je  p rešel na

gradbene stroške.
V elika prednost načrta je, da 

b i se gradbena dela mogla izvr
š iti tudi v etapah, če bi res p ri
m anjkovalo sredstev. Sicer pa je 
treba  om eniti, da bi se pač moglo 
n a jti tudi za Ljubljano potrebnih 
100 milijonov din, če je bilo za 
iBeograd na razpolago k a r 1000 
■milijonov.
| Po izredno vestno sestavljenem  
{proračunu bi bili stroški poglobit- 
tve proge naslednji:

za izkop 13'5 m ilijona din, 
za oporne zidove 6 milij. din 
za prem estitev  kuriln ice 9 mi 

lijonov din, 
za kanale 1'5 milijona din, 
za tirn e  naprave in perone 20 

milijonov din, 
za nova postajališča 18 milijo- 

nov din,
za signalne naprave in telefone 

b  milijonov din,
provizorij in nepredvideni iz 

jdatki 7 milijonov din, 
isknpno torej 100 milijonov din.

Leta 1933. bi znašali stroški le 
|87 milijonov din, sedaj pa so se 
•zaradi višjih mezd in podražitve 
m a te ria la  dvignili na 100 m ilijo
nov dinarjev.
j Toda ti stroški bi bili dejansko 
• m anjši, k e r  bi dobili 50.000 m 
islavbenega sveta, ki bi bil vreden 
m ajm anj 10 milijonov din. Znižali 
ibi se nadalje  stroški železnic za 
|20 čuvajev, za ka te re  plačuje že 
ileznica na leto 400.000 in k ar od 
igovarja kapitalu  8 milijonov din 

Toda tud i strošk i preureditve 
•kolodvora, kakor ga predlaga že 
jlezuiška uprava bi enako znesli 
(100 milijonov din. P ri tem pa ves 
jproblem še ne bi bil rešen.

Vsi drugi projekti, ki še obsto
je , bi bili mnogo dražji in bi 
njih izvedba veljala 250—500 mi

lijonov, k e r  gredo  po teh načrtih  
t ir i  po zazidanem ozemlju. To ve
liko napako im a tudi načrt inž. 
H usa v včerajšnjem  Narodu, ki 
poleg tega predvideva še to  ne- 
mogočoet, da bi bil posebni ko
lodvor za brzovlake oddaljen od 
glavnega kolodvora za 2 km.

Nato je ovrgel inž. D im nik po 
vrsti vse očitke, k i se delajo na
črtu  p reu red itve  kolodvora s po
globitvijo proge.

Novi poglobitveni načrt je vse
skozi realen , dobro prem išljen  in 
zanj se je  tudi že izjavila m estna 
občina, ki je tudi dovolila k red it 
100.000 din za izdelavo načrtov. 
Ta k red it je  še neizrabljen. Ob
čina je tudi odločno izjavila, da 
zahteva premestitev kurilnice iz
ven mesta in da odklanja vse pod
voze in nadvoze.

Če pogledam o načrt L jubljane, 
potem  vidimo, da reže železniška 
proga najživahnejše središče Ljub
ljane. Vemo pa, da se bo prom et 
še povečal, zlasti cestni in vemo, 
da bodo im ele ceste vedno večji 
pomen. Čisto nemogoče je, da bi 
se še naprej tako živahne pro
m etne žile križale. Posebno ak tu 
alno pa je postalo kolodvorsko 
vprašanje, ko se je  začel kolodvor 
preure ja ti. Banska uprava je zato 
tud i sk lenila, da se m ora to vpra-

Po vestnem proučevanju vsega  
vprašan ja  pa  se je  tudi adrušenje 
inženirjev in arhitektov izreklo 
za poglobitveni načrt. M estni obč. 
svet pa je  sklenil, da se ustanovi 
poseben akcijski odbor, da se ta 
načrt tudi izvede. Zato pa je bila 
tudi sklicana današnja anketa . — 
(Živahno odobravanje.)

Pitična izjava zastopnika 
ljublj. železniške direkcije

Nato je  prečital inž. Kavčič sil
no pitično izjavo ljubljanske že
lezniške d irekcije , da ni nihče 
prav vedel, kaj naj ta  izjava po
meni. L e to je  bilo jasno, da tudi 
železniška direkcija uvideva, da 
so sedanje razm ere na ljubljan
skem  kolodvoru nevzdržne in da 
p rip rav lja  direkcija  neki načrt.

Načelnik inž.
Sanje začeti takoj reševati.

Predloženi so b ili razni načrti. 
Tudi takšni z nadvozi. Nihče ne 
m ore b iti resno za take načrte, k er 
vendar ne bomo ustvarjali gorov
ja sred i L jubljane.

Nato je  p riše l Dimnikov načrt. 
Moram izjaviti, da scin lOOodstot- 
110 za ta načrt. Pooblaščen sem od 
g. bana, da izjavim, da je tudi on 
lOOodstotno za ta načrt in da se 
bo zavzel za njegovo izvedbo. (Ži
vahno odobravanje.)

P redsedn ik
pozdravlja anketo  v im enu Zbor
nice te r se z veseljem  pridružuje  
njenem u stališču.

V prašanje ljubljanskega kolo
dvora je že tako pereče, da na
ravnost kriči po rešitvi. Izjavlja
mo tudi odkrito , da ne bomo tr
peli nobenega zavlačevanja tega 
vprašanja in nobenega »šlajfanja«, 
k e r vemo, da bi se potem vse 
vprašanje zavleklo ad K alendas 
Graecas.

11 le t sem  že predsedn ik  Zbor
nice in v tem  času sm o prestali 
že toliko borb za pravice našega 
gospodarstva, da morem reči, da 
smo bili stalno le v defenzivi. — 
Tudi sedaj se m oram o bran iti, da 
se ne spravi vsa zadeva na nega
tivni tir. V teh težkih časih n ika
kor ne m orem o dopustiti, da bi 
se rešitev odlašala z izgovorom, 
da ni sredstev. Sredstva se mora- 
; o najti!

Vse priznanje in vso zahvalo 
pa m oram o izreči inženirjem za 
njih stvarno in složno delo, da so 
nam dali sedanji lep načrt. Vemo, 
da so solidni strokovnjaki, v ka
te re  zaupa tudi vsa naša javnost. 
Če bi se delalo vedno in povsod 
tako, kakor delajo naši inženirji, 
ne bi bilo dem agogije ne nezado
voljstva, živeli bi že davno v lep
ših razm erah.

Nato om enja predsednik  Je la 
čin, kako se je  udeležil p red  k ra t
kim  kongresa M ednar. trg. zbor
nice v B erlinu, na katerem  so se 
razpravljala najraznovrstnejša 
vprašanja. Ostro, skoraj arogant
no so se postavili Nemci proti 
vsemu svetu in čeprav priznava
jo, da jim vsega prim anjkuje. 
Toda kljub tem u zidajo velike au- 
tostrade, grade velike kolodvore 
in delajo. Zakaj pripovedujem  to? 
Da pokažem, da premaga volja 
vse zapreke!

In takšna volja je  potrebna tu 
di nam.

Do 10 milijard din je dala Slo
venija v teh 20 letih državi. Ve
mo zato, zakaj se borim o proti 
centralizm u in proti onim  meto
dam , k i zavirajo razvoj Slovenije. 
Mi smo skrom ni in privoščimo 
drugim , da dobe tud i 200 m ilijo
nov din in več za nove kolodvore, 
Mi privoščim o Skoplju, da dobi 
to, k a r potrebuje. Toda tudi mi 
sme tu na svetu, tud i mi imamo 
svoje potrebe!

In zahtevati moramo, da se nam 
da, k a r potrebujem o, da se od 
prav i brezposelnost, da se  jd p ra  
vi komunizem. Hočemo kruha in 
zato zahtevamo javna dela, zahte 
varno moderen kolodvor v Ljub 
Ijanil

To pa zahtevam o z vso pravico. 
Po uradnih  podatkih je v Slove
niji četrt vsega blagovnega pro
m eta. Železnice so v Sloveniji naj
bolj aktivne in z viškom dohodkov 

Sloveniji se plačujejo deficiti 
drugod.

P ri tem pa smo itak zapostav
ljeni že pri g radnji novih želez
nic. V beograjski direkciji je bile 
zgrajenih 1400 km novih prog, v 
Sloveniji le 60 km. P rav je, če so 
se zgradile nove železnice, k i so 
strategično potrebne, toda zgra
dile so se take, ki nim ajo tega 
pomena, ki so skoz in skoz defi 
citne in  ki bodo večen balast. — 
Tem leže občutimo, če se ne da 
nam to, k ar potrebujem o, ko ve
mo iz skupščine, da so se stoteri 
milijoni izdali za nepotrebne stva
ri, ali pa k ar zapravili.

Mi gospodarski sloji smo 100% 
za projekt inž. Dimnika. (Odobra
vanje.)

Brez izjeme vsi b i m orali b iti 
za ta načrt. Pa m ajhen narod  smo 
in m alenkosti nas ubijajo. Kakor 
h itro  se kdo oglasi in predloži 
dobro stvar, že se oglasijo drug i, 
pa pravijo , da ni sneg bel. Zato 
je  tem  bolj potrebno, da vztraja
mo na tem  načrtu, da se načrt 
tud i čim p re je  izvede. Obžalujem 
samo, da niso tu  tud i poslanci in 
politiki, da bi v ideli našo eno- 
dušnost. Njih naloga je, da store 
vse, da se ta načrt izvede. Tudi 
Zbornica bo delala za uresničenje 
načrta.

In  načrt se tud i mora izvesti. 
Ko sem bil p red  k ra tk im  v Beo
gradu, sem govoril z m inistrom  
d r. Spahom in mu čestital, da se 
mu je  posrečilo dosedaj dobiti iz 
drž. blagajne za Bosno 750 m ili
jonov din. Res je, Bosna potre
buje pomoč, k e r  niso km alu kje 
ljudje tako  revn i ko v Bosni. To
da tud i mi smo potrebn i pomoči 
in zato sem dejal dr. Spahu, naj 
tudi na  rešitev ljubljanskega ko
lodvorskega vprašanja ne pozabi.

Naša s ta ra  napaka je, da se le 
p rep iram o  m ed seboj in v tem 
p rep iru  pozabljamo na najbolj 
potrebne stvari.

Bojim se, da se z nam eravanim  
prenosom  kuriln ic hoče sabotirati 
vse delo, da se hoče zopet odložiti 
vsa vprašanja, da bi bile potreb
ne nove in nove ankete. G razu 
so dejali, da je bil pcnzionopolis, 
bojim »e, da bo dobila Ljubljana 
ime anketonopolis.

Pa še drugi težki razlogi so, 
da m oram o zahtevati z vso odloč
nostjo rešitev  ljubljanskega kolo
dvorskega vprašanja. Slovenija je 
trp e la  zarad i krize denarništva 
bolj ko vsaka druga pokrajina. 
Slovenija je nadalje ag rarno  pa
sivna pokrajina. Tem  bolj m ora
mo zato zahtevati, da se zaposli 
naš naraščaj in zato ne m oremo 
b iti ravnodušni, če se je  še 
pred  kratkim  odpustilo 2000 že
lezniških delavcev.

V im enu Zbornice izjavljam, da 
se popolnoma strin jam o z načrtom 
inž. D im nika in da zahtevam o, da 
se ta načrt izvede — ne v 10 ali 
20 letih , tem več v 2 letih! (Živah
no odobravanje.)

Dr. Ko

Zelo slabo je, če ni L jubljanska 
direkcija  z nam i enotnega nazira- 
nja. B eograd bi imel v tem  p ri
m eru  takoj p riliko  za odgoditev 
vprašanja. Zahtevam o, da se ljub
ljanska direkcija  nam  priključi, 
k e r m i sm o njena k lientela. Želez
nica je trgovsko podjetje, k i se 
m ora ozirati na želje svoje klien- 
tele in  ni državni urad  kakor po
licija.

V im enu D ruštva za ceste se  v 
celoti izreka za inž. Dimnikov 
načrt.

Z a sto p n ik  
gen . d ire k d ie

arh. Sch 
dinger

Omenja, da sicer nim a konkre t
nega m andata v tej zadevi, da pa 
m ore dati neka te ra  pojasnila.

G lede rekonstrukcije železniške 
proge se deli program  žel. d irek 
cije v dva dela: v ožji program  in 

širši. Najteže je, da zahteva 
vsaka rekonstrukcija  velika s re d 
stva, železniška uprava pa ima 
sredstva sam o za obratovanje. 
Nove proge grad i oddelek za 
gradnjo  novih prog, ki je corpus 
separatum .

Mi dobro poznamo pom anjklji
vosti ljubljanskega kolodvora. 
Gen. d irek to r železnic je tudi 
ljubljanskem u županu sporočil, 
da bo občina z drugim i in teresen
ti povabljena h konferenci zaradi 
tega vprašanja.

Težava je  v tem, ker smo biti 
10 le t angažirani z obnovo razru
šenih železnic, nato pa je prišla  
kriza. Razm ere se sicer sedaj 
boljšajo, tud i dohodki železnic se 
večajo, mi pa od tega ne m orem o 
nič porabiti.

Smo celo v tem  težavnem  polo
žaju, da nim am o niti sredstev  z? 
nujna popravila.

Prem estitev  kuriln ice na go
ren jsk i kolodvor bi bila le začas
na. Tudi glede ljubljanskega ko
lodvora še ni padla nobena odlo
čitev. M inister Spaho je to v p is
mu notranjem u m in istru  tudi spo
ročil.

Železniška uprava je p rip rav 
ljena, da načrt inž. Dim nika pro
uči.

I n ž .  Pirkm ajer
je izjavil v im enu inženirske zbor
nice, da se ta v celoti izreka za 
inž. Dimnikov načrt.

Opozarja še na en razlog. Ljub
ljana nim a regulacijskega načrta, 
čeprav bi ga po zakonu morala 
im eti. Ne m ore ga pa napraviti, 
dokler je  nerešeno  kolodvorsko 
vprašanje.

Izjava zastopnika ljubljanske 
direkcije je  bila tako  pitična, da 
nism o iz nje nič zvedeli. Moramo 
zahtevati, da želez, direkcija p re
štud ira  Dimnikov načrt, m oramo 
pa tudi paziti, da ne bomo izne
nada pred  gotovimi dejstvi. To 
tem bolj, k e r se sliši, da so neka
te ri gospodje proti poglobitvi in 
da bi hoteli sam o za silo nekoliko 
p reu red iti kolodvor, Ljubljana pa 
si naj potem pomaga s podvozi in

nadvozi, kakor ve in zna.
Res je, k a r je dobro poudaril 

p redsednik  Jelačin. Od trdne  vo
lje je  vse odvisno. Če anketa  ne 
bi im ela uspeha, potem naj deset- 
tisoči na shodih ponove njene za 
hteve.

Gen. železniška direkcija napo
veduje neko konferenco zaradi 
ljubljanskega kolodvorskega vpra
šanja. Odkloniti m oram o udelež
bo na tej konferenci, če se ne bo 
razpravljalo o načrtu  inž. Dim
nika.

Končno apelira  dr. K orun na 
dnevni tisk, da poskrbi, da ostane 
to vprašanje vedno živo. (Odobra
vanje.)

D r. Vrhu
Vsako gospodarsko vprašanje, 

o katerem  se pri nas razpravlja, 
kaže, da smo v silnem zaostanku 
glede civilizacije Slovenije. V 
vseh zadnjih 20 letih  ni bilo no
benih važnejših javnih del. In 
tako je  ostala cela vrsta nereše
nih vprašanj: N erešeno je vpraša
nje naših cest, bolnišnic, un iver
ze, železniškega om režja in kolo
dvora. Vsa ta vprašan ja  bi m ora
la b iti že rešena. K er niso, doka
zuje, da kaže država prem alo za
nim anja za naše gospodarske in
terese.

K akor so že pokazale ankete 
zaradi cestnih fondov in kakor 
dokazuje cela vrsta akcijskih od
borov, ki smo jih m orali ustano
viti, m oram o ponoviti znova, da 
se politika ne briga za ta vpra
šanja.

Naša politika je le  v tem, da se

drug drugega bijemo po glavi
Zato izgleda tudi v Sloveniji vse 
tako, kakor na posestvu, k jer je 
vsa družina na sm rt sprta.

Vsa naša nesreča je v tem, da 
se naša politika le med seboj kre
ga. Zato tudi nimamo pravega 
ugleda in zato tudi nimamo pra
ve moči. (Odobravanje.)

D anašnja anketa bi mogla b iti 
tudi anketa za ceste. Načrt inž. 
Dimnika idealno rešuje tudi cest 
no vprašanje. fNe sm e se pozabiti 
da so bile p re je  železnice nad 
močne, da so pa danes ceste vsaj 
enakovredne, če ne celo nad- 
močne.

Glede stroškov za novi kolo
dvor treba zavzeti stališče, da ne 
g re  za nove investicije, temveč le 
za m odernizacijo obstoječega pro
m eta in se m orajo ti izdatki tudi 
kriti iz obstoječega prom eta.

Združenje trgovcev v Ljubljani

V ponedeljek predava 
inž. Dimnik

V ponedeljek dne 26. julija bo 
ob 20.15 v veliki dvorani Trgov
skega doma, Gregorčičeva ul. 27, 
nadvse ak tualno  predavanje:

»Bistvo ureditve ljubljanskega ko
lodvora s poglobitvijo. Naša upra

vičenost, da zahtevamo tako 
ureditev.«

Predaval bo inž. g. Stanko Dim
nik.

Za Ljubljano je to vprašanje ta
ko važno, da ni treba njegove po
m em bnosti še posebej poudarjati. 
Zato vabimo vse trgovce in vse 
gospodarske ljudi, da s svojo na
vzočnostjo m anifestirajo  za p re 
ureditev ljubljanskega glavnega 
kolodvora in zgraditev glavnega 
poštnega poslopja.

Stališče gospodarskih krogov o 
tem  vprašanju  bo podal p redsed
nik Zbornice za TOl Ivan Jelačin.

P redavan je  bodo pojasnjevali 
razni načrti in karte.

Vsi na predavanje!

V barva, plasira ta

Ze i24 urah
Itd. Skrobi In tvettohka srajce, ovrat
nike in manšete. Pere. n i i ,  mnoga In 

lika domače perilo

tovarna JO S. R E I C H
Poljanski nasip 4-6. Sclenhurgova at. 8 

Telelon SL 22 72.
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Podpredsednik 
Združenja trgovcev 

Koman Golob
ni bilo odm eva na naše in terven
cije. Ko je bila letošnja proračun
ska debata, smo v mesecu febru
arju  brzojavno zain teresira li vse 
odločujoče činitelje te r jih opozo
rili naj izposlujejo am andm an za 
tlakovanje blagovnega kolodvora. 
D irekcija je dne 6. m arca t. I. za
htevala od G eneralne direkcije d r
žavnih železnic potreben kredit 
ter jo opozorila na nujnost te za
deve. Finančni m in ister še do da
nes ni dal svojega p ristanka, da 
se otvori v ta nam en poseben fond.

K er je današn ja  anketa prva, na 
kateri je zbran širši krog pred
stavnikov našega javnega življenja 
in ker je ta anketa  za razvoj bo
doče L jubljane zgodovinske važ
nosti, je sm atralo Združenje trgov
cev v L jubljani za potrebno izne
sti te ugotovitve o svoji borbi in 
borbi »Trgovskega lis ta : za u re
ditev glavnega kolodvora te r vseh 
ostalih vprašanj, ki so s tem v 
zvezi.

Ko gledam o po sosednih drža
vah, ki so prilično enake geograf
ske stru k tu re , kakor je naša Slo
venija, nam je vsem žal, da se 
mi ne moremo razviti v tujsko- 
prom etncm  življenju kot bi se lah
ko, če bi imeli rešene problem e 
sodobne prom etne tehnike. Prav 
posebno m oramo pri tej priliki 
ugotoviti, da zapostavljanje Slove
nije pri do tiran ju  večjih javnih 
del ne popušča, am pak celo nara- 

' šča. Odločno izjavljamo, da to za
postavljanje odklanjam o in da želi
mo v in teresu  slovenskega gospo
darstva in vsega slov. naroda 
da bi državna centrala uvidela svo
je napačno in nesm otreno ravna
nje in začela tudi Slovencem na- 
k lanjati iz svojih sredstev ono, kar 
jim po vsej pravici gre.

Ljubljansko trgovstvo

Opozarja zlasti na težke posle
dice, k er se ne rešujejo gospodar
ska vprašanja. To je vzrok, da je 
nastalo m alkontentstvo, da se celo 
govori o eksistenci države. V vseh 
drugih državah vidimo, da sku
šajo gospodarska vprašanja rešiti 
in tudi p ri nas moramo delati ta 
ko. Ne gre pa le za rešitev kolo
dvorskega vprašanja, temveč sploh 
za javna dela, ki jih je v Slove
niji innogo prem alo. Od kreditov

z vose

Ravnate// dr. Dular

Dr. Miss
Poudarja važnost predlagane re 

šitve kolodvorskega vprašanja z 
zdravstvenega stališča. Dim ne 
povzroča le tuberkuloze, temveč 
tudi raka. Zelo žalostno je, če se pričeli.

Gen. tainik

Ravnatelj

je podal to izjavo:
Dne 18. februarja  1928, torej 

skoraj p red desetim i leti, je Zdru
ženje trgovcev v posebni predstav- 
ki opozorilo tak ra tnega  m inistra 
za prom et in današnjega m inistra 
za notranje zadeve g. dr. Antona 
Korošca, da postajajo potniške 
prom etne razm ere na glavnem  ko
lodvoru v L jubljani nevzdržne ter 
ga opozorilo na vse hibe, ki so 
bile že tak rat navedene v našem 
dnevnem  časopisju.

T akrat smo predlagali, da se ,če  
finančna sredstva za izvedbo po
polnega novega načrta ne zadostu
jejo, vsaj z malimi sredstv i reši 
vprašanje peronov, kakor so si ta
krat pom agali v Zagrebu. Za širšo 
javnost je podprl to našo akcijo 
»Trgovski list«, ki je tekom zad
njih let stalno opozarjal odločujo
če činitelje na nevzdržne razm ere, 
ki vladajo na glavnem kolodvoru. 
To vprašanje se kljub tem u še 
dolga leta ni prem aknilo z dnev
nega reda. Našle so se tak rat raz
ne ovire ter pomisleki, ki jih ne 
bomo na tem m estu ponavljali.

Ker se je s tem vprašanje za
vlačevalo, smo sm atrali za potreb
no, pričeti akcijo za preured itev  
tovorne klančine ter za ureditev 
zapadnega dela V ilharjeve ceste, 
ki vodi danes do glavne carinar
nice. Lela 1934 nam je Mestna ob
čina na našo ponovno predstavko 
z odlokom z dne 21. februarja 
1934 sporočila, da bo na Vilharjevi 
cesti delo končano do poletja 1934. 
Istočasno nam je zagotovila, da bo 
tudi vprašanje tlakovanja pred 
glavnim tovornim kolodvorom sp ra
vila sporazum no z železniško up ra
vo čim preje do ugodne rešitve.

Dne 2. avgusta 1934 so imeli 
predstavniki Združenja trgovcev 
ponovno konferenco z načelnikom 
D irekcije državnih železnic g. l)er- 
žičem. Opozorili so ga na nujno 
rešitev vprašanja glavnega kolo
dvora. Zopet je »Trgovski list« opo
zarjal odločujoče činitelje, naj se 
zganejo te r rešijo to pereče vpra
šanje, ki ni važno samo za gospo
darske kroge, temveč je na njem 
zain teresirana vsa naša javnost.

Načelnik g. Deržič je  tak ra t iz
javil, da so načrti že izgotovljeni 
za potrebno ureditev  kolodvorske 
pošte, prezidavo perona in car. 
pošte itd. Razgovor se je nanašal 
tudi na razkladišče ozirom a po
stajo na Viču. Za naše zahteve se 
je tak rat toplo zavzemal tedanji 
podžupan pokojni prof. Jarc. Ka
kor vselej, je  tud i tedaj šlo v 
glavnem  za k red ite . Ko pride re 
šitev kake zadeve v Stadij, ko jo 
treba izposlovati k red it in začeti 
z delom, se nam  Slovencem žal 
vedno skrije sonce za oblake.

V juniju  1934 so nam kljub od
ločnim protestom  prenesli še bla
govni kolodvor iz gorenjskega na 
glavni kolodvor, in to ne radi k re 
ditov, pač pa radi uani nerazum 
ljive štednje. Vsi protesti gospo
darskih krogov so ostali v tej za
devi brezuspešni.

Od leta 1932 se odločno in stal
no borim o za tlakovanje prostorov 
na razkladalnem  tiru  glavnega 
kolodvora. Ta prostor se sprem i
n ja  v slabem vrem enu v močvirje, 
poleti pa je na njem nevzdržen 
prah. da se na njem žival in dela
vec po nepotrebnem  mučita. Tu bi 
sicer jako agilna higienska služba 
našla mnogo hvaležnega posla in 
bi mogla koristno pom agati tudi s 
svoje stran i akcijo za odstranitev 
te žalostne točke v naši civilizaciji.

D irekcija železnic nam  je na 
vse naše predstavke odgovorila, da 
je vse vezano na pristojno dode
litev k red ita  za k ritje  takih izdat
kov. Ugotoviti moramo, da je na
ša d irekcija v vsakem  pogledu 
pokazala polno razum evanje za to 
vprašanje, z željo, sp rav iti ga do 
ugodne rešitve. Zal pa v Beogradu

Čeprav se Zveza industrijcev 
še ni bavila s tem vprašanjem , 
vendar pa misli, da se m u ni bati 
desavuiranja, če se v im enu Zv. I. 
v celoti izjavi za Dimnikov načrt.

Glede finansiranja preured itve 
kolodvora mora izjaviti, da so že
leznice gospodarsko podjetje, in 
m orajo vse potrebe za obratova
nje tudi k riti s svojimi dohodki. 
T reba pa je le tud i pogledati d ru 
god po svetu, kako so tam  našli 
den ar za takšna javna dela. O Ita 
liji se govori le kot o revni državi 
in vendar, kakšna javna dela je 
izvršila. Železniški nasip v Benet
ke, m onum entalni kolodvor v 
Milanu, itd. javno govore, da se 
denar more najti, če se hoče. Mi 
pa si m ašim o ušesa in oči, da ne 
slišim o in vidimo, kako se dela 
drugod.

Samo m ajhen prim er, kako nase 
železnice slabo razum ejo svoj po
sel. Izletniške karte  veljajo za ne
deljo, za praznik pa ne. Ni to v ko
rist ne železnici in ne tujskem u 
prom etu. Ze ta mali p rim er pa do-

Ijem pozdravlja pobudo predsed
nika m estne občine ljubljanske 
dr. A dlcšifa, ki je za danes skli
cal širšo anketo. Mi vidimo v tem 
koraku prevažen dogodek v borbi 
za dosego tega cilja. Prepričani 
smo, da se bo posrečilo na današ
nji anketi odstran iti z velikopo
teznostjo vse m alenkostne pomi
sleke poedincev. To pripom injam o 
rad i tega, k er nas je zgodovina 
zadnjih 10 let izučila, da so se ve
liki načrti pri nas izjalovili ved
no radi ozkosrčnosti posam ezni
kov, ki iz nerazum ljivih m alen
kostnih razlogov niso znali prem o
stiti ovir niti v odločilnih trenot- 
kih in so s tem pokvarili izvršitev 
načrtov. K adar gre za splošne ko
risti in velike stvari kot so vpra
šanja bolnic, kolodvorov, cest, le
tovišč itd., tedaj moramo biti edini 
in videti p red  seboj le naš milijon 
ljudi te r  njih potomce. Ce bi se 
začela vsa ta vprašan ja danes raz- 
motrivati pod napačnim i predpo
stavkam i in s prim esjo mržnje 
med skupinam i, bo to nam v sra 
moto in škodo, Beograd pa se bo 
oddahnil, k er bo ob naši neslogi 
laže odklanjal kredite .

Nujno je  torej potrebno, da se 
na današnji anketi zedinijo vsi 
odločilni faktorji in pri centralni 
vladi s skupnim  nastopom jasno 
izrazijo naše odločne te r vztrajne 
zahteve po takojšnji ureditvi glav
nega kolodvora te r  m odernega 
poštnega poslopja po predloženem  
načrtu ing. S tanka D im nika in to
varišev in da se za izvršitev vseh 
teh del takoj odobrijo potrebni 
krediti.

Z ozirom na ogrom ne dajatve v 
obliki raznih davščin, ki jih  Slo
venija prispeva k skupnem u d r
žavnem u gospodarstvu, je samo 
pravična zahteva, ki jo stavimo 
centraln i vladi in ka te re  nam ta 
ne sme odreči, ako naj bo Slove
nija enakopravna ostalim  delom 
naše države, ne samo po svojih 
dajatvah tem več tud i p ri svojih 
prejem kih.

kazuje, da je m iselnost naših od
ločilnih činiteljev čisto drugačna 
ko naša.

Sicer skrbno sestavljena izjava 
ljubljanske direkcije nas ne more 
zadovoljiti. Če so kakšni pom isle
ki p ro ti Dim nikovem u načrtu , jih 
je treba  povedati! Ne sm e pa biti, 
da bi se zaradi načrta  med seboj 
borili. Škodljivost takšne borbe 
smo p ri boju za železuico iz Ko
čevja dovolj spoznali.

P rav ima g. p redsedn ik  Je la 
čin, da nas anketiran je  ne more 
zadovoljiti. To vprašanje se mora 
rešiti, k e r je zadeva vseh Slo
vencev.

P repričan  je, da se more to 
vprašanje tudi sporazum no reši
ti, zlasti še, ker je  sedanja vlada 
pokazala dosti smisla za javna de
la. Tudi g. ban se je odločno po
stavil na našo stran , pot do slo
venskih m inistrov pa nam  je ugla
jena. Zato moremo z zdravim  op
timizmom gledati na rešitev tega 
vprašanja.

Ljubljansko kolodvorsko v p ra 
šanje je tudi vprašanje tujskega 
prom eta. V Evropi so m enda sa
mo tri m esta, v katerih  bi lahko 
vlaki peljali v sredino mesta.

Projekt železniške direkcije še 
ni znan, zato se naj objavi.

Izreka se za poglobitev proge, 
ki je edina estetična, kar ni za 
tujski prom et vseeno. Tudi m ir 
se s poglobitvijo poveča. Dobro

je, da se m ore načrt inž. D im nika 
izvesti tudi v etapah, ker se s tem 
olajšuje rešitev  in preprečujejo  
trenja. Če se prenesejo kurilnice 
in položi čez Tvrševo cesto še 3. 
tir, potem se sme to zgoditi le v 
okviru načrta inž. Dimnika.

V celoti se prid ružu je  načrtu  
inž. Dimnika. Opozarja pa, da po
staja za Ljubljano tudi vprašanje 
avtobusnega kolodvora vedno bolj 
aktualno.

Direktor inž. Prelovšek
V resnici treba  gledati na to, 

da se anketiran je  ne neha na 
m rtvi točki.

Poudarja, da so po vestni pro
učitvi načrta inž. D im nika padli 
pomisleki. Ta načrt najbolj ko re
nito rešuje problem  križan ja cest
nega in železniškega prom eta. 
Vse ceste vodijo ua sever, a vse 
se zalete v kolodvor kot v nep re
magljivo bariero.

Posebno je gledati na to, da se 
ne spravi to vprašanje na s tran 
ski tir. Ta pažnja je  tem bolj p i-

Univ. prof. dr. Kral
V im enu kolegov s tehnične fa

kultete m ora poudariti, da inž. 
Dimnikov načrt s tehnične in 
znanstvene stran i popolnoma za
dovoljuje.

L jubljana je važno križišče dveh 
m ednarodnih železniških prog 
T rst—D unaj in P a riz —C arigrad, 
je poleg tega križišče važnih cest 
in še treh  radialn ih  pokrajinskih 
cest.

Ves ta koncentrični cestni pro
met pa gre po Tyrševi in Gospo
svetski cesti, da vprašanje ni več 
le akutno, temveč da že naravnost 
gori!

Če bi se zvišala železniška p ro 
ga nad cestni nivo, bi se zaprl 
ves pogled na divni planinski svet. 
Preostaja kot rešitev edinole po
globitev proge, kakor jo predlaga 
inž. Dimnik. Izjavlja se zato tudi 
absolutno za ta poglobitveni načrt.

Tudi finančni problem  se more 
rešiti. Naj bi se že enkra t odp ra
vil tudi separatizem  v centralni 
upravi, da ne bi bil vsak oddelek

Resolucija
Zastopniki mesta, banovine, go

spodarskih, stanovskih in k u ltu r
nih organizacij, državni in privatni 
funkcionarji, ki so prisostvovali 
anketi glede ureditve ljubljanske
ga kolodvora,

ugotavljajo,
da je vprašanje prilagoditve 90 let 
starega ljubljanskega kolodvora 
postalo potrebno nujne rešitve.

Zato pozdravljajo hvalevredno 
iniciativo železniške uprave, ki je 
pred kratk im  že pričela z moder- 
nizacijskiini deli na ljubljanskem  
glavnem kolodvoru.

L jubljanski železniški problem  
pa ne obstoji samo v odpravi pro
m etnih težkoč na postaji sami, 
temveč zahteva tudi nujuo rešitev  
cestnih križišč z železnico, tangi- 
ra nadalje ugoden razvoj ljubljan
skega naselja v urbanističnem  
sm islu in se tiče zahteve po iz
boljšanju današnjega stanja v hi
gienskem  oziru. Idealna in tra jna 
rešitev ljubljanskega železniškega 
problem a bo dosežena le tedaj, če 
bodo pri rešitvi sodelovali vsi p ri
zadeti faktorji, in to so poleg za
stopnikov železniške uprave še za
stopniki državnih, banovinskih in 
m estnih interesov. Ni dovoljno, 
če bi izvršili pač ukrepe v zaščito 
železnice, ne bi pa vzporedno upo
števali tudi prom etnih težkoč za 
lokalni in tranzitn i cestni prom et, 
razvojne možnosti m esta in izbolj
šanje higienskih razm er. Samo 
povečanje kolodvorskega poslopja, 
nam estitev m edtirn ih  peronov in 
posebno koncentracija kurilnic na 
G orenjskem  kolodvoru, bi bila ne
zadostna, bi poslabšala današnje

trebna, k er se sliši, da bi nekate
ri gospodje radi vso stvar zavlek
li. Tudi sedanje preuredbe na ko
lodvoru, ki so le bolj na oči nare
jene, kličejo k pozornosti.

P raktična skušnja uči, da ni p ri
čakovati, da bi v Beogradu začeli 
vso zadevo proučevati, dokler n i
majo v rokah podrobnih proraču
nov in čisto izdelanega proraču
na. Zato je potrebno, da ljubljan
ska d irekcija takoj začne prouče
vati Dimnikov načrt, ker ni mo
goče prej začeti s podrobni; i na
črtom.

že čisto separirana  edinica, tem 
več da bi se usedli skupno za zele
no mizo in proučili vse vprašanje. 
Potem se bodo našla tudi potrebna 
sredstva.

•

Sledila je še k ra tka  debata  gle
de finansiran ja  načrta te r se je p ri 
tem  poudarilo, da je treba  ljub
ljansko kolodvorsko vprašanje re
šiti tako, kakor so bila rešena 
druga takšna vprašanja. Če se je 
našlo 200 milijonov za skopljanski, 
200 za sarajevski kolodvor, se 
mora najti tudi 100 milijonov za 
ljubljanskega. Zlasti so bila glas
no sp re je ta  izvajanja predsednika 
Jelačina in načelnika Skaberneta.

Sklenjeno je bilo še, da se po
šlje posebna deputacija v Beo
grad, nakar se je po nekaterih  
pojasnilih predsednika H rovata 
prečitala resolucija, ki je bila so
glasno in z odobravanjem  sp re 
jeta.

Nato je  p redsednik  Hrovat za
ključil anketo.

cestne težkoče za prom et in b i! 
sk ra jno  neugodno vplivala na 
ozračje precejšnjega dela mestne-j 
ga naselja.

Izm ed mnogih idejnih projektov 
za rešitev ljubljanskega prom et
nega centra se v vseh ozirih naj-i 
bolj približuje popolnosti tako im e
novani poglobitveni načrt. S so
razm erno najm anjšim i g radbeni
mi stroški, z možnostjo izvajanja vi 
etapah, bi pri ohran itv i današnje 
idealne lege kolodvora odstranilil 
na mah vse železniške jn cestne 
prom etne neprijetnosti, kakor tu 
di h igienske nedostatke.

Udeleženci ankete zato sogla
šajo v sklepih:

1. Železniška uprava naj nujuo 
p reštu d ira  te r izdela poglobitve«!' 
načrt te r  proračun z uvaževanjenv 
potreb države, banovine in m esta.

2. Železniška uprava naj takoj1 
usm eri vsa dela, ki se izvajajo ua 
ljubljanskem  kolodvoru v obsegu 
že odobrenega k red ita  tako, da ne 
bodo v nasprotstvu s poglohitve- 
niin projektom . Po nujno potrebnii 
p reured itv i kolodvorskega poslop
ja naj predvsem  prem esti kurilni-] 
ce iu raužiran je  iz m estnega osrČ-l 
ja  v sm eri proti Zalogu in nato 
naj uredi m edtirne perone, dostop
ne z mostički. Postopoma, po do-t 
ločenem program u naj končno že-j 
lezniška uprava izvede vso mo
dernizacijo kolodvora po poglobit-' 
venem  načrtu.

Vsak trgovec mora biti 
naro&iikjrgovskega lista"

za javna dela smo dobili le 35 
milijonov din, a dobiti b i jih mo
rali p ar sto. Bolj ko v drugih po
krajinah  je pri nas nujno, da se 
z javnim i deli poveča možnost za
poslitve, ker p ri nas kriza ni po
pustila. Ne sam o z gospodarskega, 
temveč tudi s socialnega, a tudi 
z državnega stališča je treb a  p re 
sojati to vprašanje in ga čim prej 
rešiti.

nas sprašuje iz tu jine, kako daleč 
smo že z elektrifikacijo  želecnic, 
da se s tem rešim o dim a, a mi z 
elektrifikacijo  železnic nism o niti
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Obiskovalcem 
VI. Mariborskega tedna
K akor smo že ponovno poroča

li, bo VI. M ariborski teden od 31. 
ju lija  do 8. avgusta. Na p rired itv i 
bo poleg mnogih kongresov, ku l
tu rn ih  in športnih a trakcij tudi 
mnogo zanimivih in zelo poučnih 
razstav. Vse razstavljajoče opozar
jamo, da se lahko poslužijo ugod
nosti polovične prevoznine svojih 
razstavnih predm etov, sklicujoč se 
na odlok generalne direkcije  drž. 
žel. št. 36.149/36 z dne 4. IV. 1936, 
ki je  v skladu z odredbo tarife 
za prevoz robe. Poleg tega imajo 
vsi obiskovalci VI. M ariborskega 
tedna 50od«totni popust na drž. 
železnicah ob času od 29. julija do
10. avgusta na podlagi rum ene že
lezniške legitim acije K—13 za 2 
d inarja. Ves čas M ariborskega 
tedna bo posloval posebni stano
vanjski urad, ki že sprejem a p r i
jave vseh prostih stanovanj v Ma
riboru.

Revizija trgovinske 
pogodbe s Francijo

S red i avgusta se začno v P a ri
zu pogajanja med Francijo  in Ju 
goslavijo za revizijo pogodbe, 
sklenjene 8. decem bra 1936. T e
daj so bili podpisani sporazum i o 
trgovini, plačilnem  prom etu in 
preferenčnih  carinah za našo ko
ruzo.

Revizijo teh sporazum ov zahte
vamo mi in Francozi. K lirinški 
sistem  naj bi se revidiral zlasti v 
tem sm islu, da bi postal bolj ela
stičen. Ni izključeno, da se bodo 
uvedli k lirin šk i čeki.

Z druge stran i se poroča, da je 
verjetno, da se bo pri tej prilik i 
uvedla kontrola uvoza. Francija 
bi bila v tem p rim eru  prva k li
rinška dežela, za k a te ro  bi velja
la kontrola uvoza.

Reorganizacija trgovin
skega ministrstva

V m inistrstvu  za trgovino in in
dustrijo  se prip rav lja  uredba o  
reorganizaciji tega m inistrstva. 
Sedanji občni trgovinski oddelek 
bi se opustil, m esto njega pa usta
novila dva nova oddelka, in sicer 
oddelek za notranjo in oddelek za 
zunanjo trgovino. Nadejamo se, da 
ta reorganizacija ne bo pom enila 
samo povečanje štev !,<* uradnlštva, 
temveč omogočila večjo ekspeditiv- 
nost m inistrstva.

Potrdilo o izvor” blaga za 
poštne pakete v Francijo

Francoska poštna uprava je po 
m ednarodnem  poštnem uradu  v 
B ernu sporočila, da morajo poši
ljale? poštnih paketov v Francijo 
p ritrd iti potrdilo  o izvoru blaga 
na sprem ni list ali na carinsko 
deklaracijo, ne ga pa dajati v pa
ket, kakor se je to delalo dosedaj. 
Na sprem ni list ali na carinsko 
deklaracijo  je treba zapisati, da je 
potrdilo  o izvoru blaga pritrjeno.

Velesejem v Bariju 
(Italija)

Trgovinski n v z e j v Beogradu 
obvešča, da se bo naša država ude
ležila tudi leto« velesejm a v Bari
ju (Ita lija), ki bo od 4. do 21. sep
tem bra t. 1. Za velesejem  pri lejo 
v po-tev predvsem  naslednji pro
izvodi: les vseh vrst, fižol, koruza, 
jajca, suhe slive, m esni izdelki, 
zdravilna zelišča itd. Razstavljale! 
dob;jo prostore za razstavo brez
plodno na razpolago; m orajo se pa 
prijav iti najkasneje do 25. t. m. 
pri Trgovi* kem muzeju m inistr
stva za trgovino in industrijo  v 
Beogradu, Miloša Velikog št. 29. 
Vzorci se morajo poslati muzeju 
nojkasn je  do 7. avgusta t. I.

Beograjska občina izdeluje 
načrt o svojih javnih delih

V beograjski občini se izdeluje 
načrt o javnih delih na ozemlju 
Beograda in Zemuna. Načrt naj 
bi obsegal vsa najbolj nujna javna

dela. P redvsem  naj bi se p reu re 
dil vodovod, ki daje danes že p re
malo vode. Nadalje naj bi se zgra
d ila  razna poslopja za m estne 
ustanove in  u rade , te r zboljšal pro
met med Beogradom in Zemunom. 
Vsa vodstva m estnih občinskih od
delkov so m orala predložiti, koliko 
bi potrebovala denarja  za najbolj

Zakon, ki je sedaj p red nam i, bi 
m oral biti sestavni del zakona, ki 
smo ga letos sprejeli, to je trgo
vinskega zakona. Kajti po svoji 
m ateriji spada tja, k er on u re
juje s tru k tu ro  neke posebne ob
like gospodarskega delovanja, ki 
ni niti deln iška niti družba z o. z., 
n iti družbena ali sam ostojna firm a 
ali javni družbenik, temveč neki 
poseben način pridobivanja na 
zadružni podlagi. Zato je tud i po
polnoma pravilno in logično, če je 
všla v zakon določba, da postane 
s protokolacijo gospodarska zadru
ga, ki se bavi sam o s pridobiva
njem , trgovec v sm islu trgovinske
ga zakona.

V elik dogodek je, da je končno 
prišlo  do izenačenja in do unifika
cije zadružne zakonodaje v naši 
državi, k er dosedaj se i>i»mo razu
meli, kadar smo govorili o zadru
gi. Srbijanci so razum eli pod za
drugo nekaj čisto drugega kakor 
prebivalci iz dravske ali savske 
banovine ali iz Vojvodine, k e r smo 
živeli pod raznim i zakonodajami, 
se razvijali pod vplivom raznih 
ideologij in raznih načinov gospo
darskega združevanja. Zadružni
štvo v naši državi, v naših pavpe- 
riziranih  razm erah, v državi, ki 
šele začenja iz lastne sile zbirati 
in ustvarjati narodni kapital, ima 
posebno vlogo. Veliko vlogo pa je 
igralo zlasti v zapadnem  delu naše 
države, v Sloveniji. Njegova vloga 
v vsej naši državi zlasti glede k re 
dita še dolgo ni izpolnjena.

K reditno zadružništvo, če se p ra 
vilno vodi, če bo res imelo zako
nito podlago, se more izgraditi v 
veliko in im pozantno stavbo, ki bi 
bila močan činitelj za dvig vseh 
panog in vseh vrst naše gospodar
ske delavnosti.

Zadružništvo v Sloveniji, ki mi 
je najbolj znano, je bilo pred voj
no najmočnejši faktor, s katerim  
smo se mogli oprostiti odvisnosti 
od tujega kap ita la  te r razviti 
svojo delavnost in o rganizirati do
mač k red itn i sistem , katerem u se 
je posrečilo, da je zbral iz najbolj 
drobnih vrst ljudstva okoli dve 
m ilijardi din hran iln ih  vlog, kar 
je za tako stisn jene razm ere in za 
tako m ajhne dohodke, ki jih imajo 
v teh vrstah, pač izredno velik 
faktor.

Ne mogel bi se strin ja ti z mo
jim predgovornikom , ki vidi bo
dočnost v zadružništvu samo pod 
pogojem, da se podpira od zgoraj. 
Nasprotno trdim  jaz, da je samo 
ono zadružništvo zdravo in solid
no, ki nastaja iz stvarne potrebe 
in ki se samo ustvarja na terenu 
te r napreduje  z razvojem razm er, 
ne pa ono, ki se subvencionira od 
zgoraj, ki je  dejansko največkrat 
samo im provizirano, da se izkori
ščajo razne ugodnosti, ki so bile 
dovoljene v raznih zakonih. V to 
svrho so se ustanovile zadruge, 
ker so se mogle dane ugodnosti 
izkoristiti samo v obliki zadrug. 
Zato je prišlo  zlasti po vojni do 
brezštevilnih im provizacij zadrug 
enodnevnic, ko je bil pa ta priv i
legij izkoriščen, so le tudi p rene
hale, ker niso imele nobene res
nične opore v narodu.

Posebno velikega pomena je k re 
ditno zadružništvo, ki bi se moralo 
razviti v vsej državi. Za to k red it
no zadružništvo bi bilo potrebno, 
da bi se določili posebni varnostni 
predpisi, kajti ne sm em o pozabili, 
da je okoli 50% vseh zadrug za-

nujna dela. Po teh predlogih bi 
potrebovala beograjska občina 
skupno 370 milijonov din. Sedaj 
bo vse te  predloge te r  načrt o jav
nih delih  preg ledal m estni finanč
ni odbor. Občina nam erava za iz
vršitev teh del še letos najeti po
sojilo 100 milijonov din. Za to po
sojilo so že v sedanjem  občinskem

prosilo od km etijskega m in istra  
zaščito in odlog plačil, sanacijo ali 
likvidacijo, da se nahajajo v ne
likvidnosti, k e r ne m orejo zado
stiti svojim obvezam.

Tem u m om entu je treba  posve
titi posebno paŽnjo. V tem zakon
skem  načrtu pa ne vidim niti ene 
kavtele, ki bi dajala to jamstvo, da 
v bodoče ne bodo nenadom a na
stali zopet takšni p rim eri, da p ri
dejo zadruge v te težke razm ere, 
da m orajo zahtevati sanacijo.

Gospodje! Isti km etijski m ini
s ter je v tem  enem  letu izdal dve 
uredbi o sanaciji zadružnih cen
tral ter moral zahtevati pomoč d r
žavne blagajne, ker bi sicer na- 
slala velika škoda za širše  kroge 
zadružnikov, in tudi onih, ki p ri
padajo tudi drugim  vrstam .

Mislim, da bi se morala z novim 
zakonom takšna možnost in nasta
janje takšnih razm er p reprečiti s 
tem, da bi sc vnesle v zakon po
trebne sankcije. Žal pa tudi pri 
najbolj skrbnem  pregledu zakon
skega načrta ne moreni najti teh 
sankcij v zakonskem načrtu.

Zlasti pa ni nič predvideno proti 
tej najbolj nevarni in najbolj usod
ni napaki, da se ustanavljajo k re 
ditne zadruge iz političnih razlo
gov. Tako se n. pr. v eni vasi usta
novijo dve ali tri k red itne zadruge, 
dve ali tri m lekarske zadruge, če
prav ni za racionalno in uspešno 
delo niti zadosti možnosti, da se 
ustanovi več ko ena zadruga. Na 
ta način mora nastati neodvrnljiva 
pasivnost in neugodnosti nastajajo 
za zadružnike. Zadruga je danes 
zelo važen faktor kot nosilka k re 
dita. K rediti zadružništva pa so 
v krizi. Za izhod iz te krize so bile 
izdane posebne uredbe, toda te 
uredbe niso nobena prava pomoč. 
Zato bi bilo v ta organski zakon 
vnesti določbe, na podlagi katerih  
bi sft moglo preprečiti ponavljanje 
takšnih težkoč, v ka terih  se za
druge nahajajo danes. Moram žal 
konstatirati, da se je to opustilo.

Gospodje! Zadruge se danes na 
debelo spuščajo v trgovske posle. 
Trgovski posli pa so tvegani iu

>Berliner Tagblatl« je objavil 
članek iz Zagreba o rezultatih p r
vega sestanka italijansko-jugoslo- 
vanskega gospodarskega odbora. 
C lankar pravi, da se trgovina med 
Jugoslavijo in Italijo  n ikakor ne 
more hitro  razviti, ker je treba 
več časa za izprem em bo dosedanje 
politične in gospodarske sm eri, ki 
je vladala v obeh državah. Italija 
je uvozila v prvih petih mesecih 
letošnjega leta iz A vstrije 214.000 
ton lesa, iz Jugoslavije pa samo 
55.500 ton. Avstrijska lesna indu
strija  se je že popolnoma prilago
dila italijanskem u trgu, dočim da
nes jugoslovanska predvsem  upo
števa želje nem ških in angleških 
kupcev. Govori se nadalje, da se 
Italijani zelo zanim ajo za jugoslo
vansko železno rudo. Jugoslavija 
pa bi to rudo raje izvažala v d r 
žave s svobodnim i devizam i. Na
daljnji vzrok, da se trgovina med 
obema državam a ne more prav 
razviti, je tudi to, ker se jugo-

proračunu predvideni izdatki za 
obresti in anuiteto. P ričakovati je, 
da bo mogla občina to posojilo tudi 
z lahkoto dobiti, k e r so se občin
ske finance Beograda v zadnjih 
dveh letih  zelo popravile. F inanč
na situacija Beograda po vojni še 
n ikdar ni bila tako dobra kakor 
sedaj.

tega se morajo zavedati tudi za
druge. Zadruga s svojimi prvotni
mi idejam i vzajem nosti in s svojo 
socialno idejo ne sme in ji tudi ni 
treba, da bi p rešla  na čisto trgov
sko špekulativne posle. P rehod na 
te špekulativne posle m ora im eti 
zanjo velike in škodljive posledice. 
Imamo veliko število blagovnih 
zadrug, ki kljub vsem ugodnostim, 
ki jih uživajo, končujejo s pasiv
nostjo. Ko nastopi pasivnost, pa 
apelirajo  na kr. vlado, da jim na
bavi sredstva, da se pokrije ta de
ficit, da se zadružništvo reši in 
sanira. Niti v tem  pogledu nisem 
mogel najti v predloženem  zakon
skem  načrtu zadostne kavtele, da 
se bodo v bodoče takšni špekula
tivni posli izločili, ker ti tudi niso 
združljivi z zadružno mislijo te r z 
zadružnim  poslom in se zato tudi 
ne bi smeli dovoljevati. Če pa za
druge gredo med trgovce, in da
nes to nabavljalne zadruge v re s
nici delajo, saj so v nekih krajih  
osvojile že več ko polovico vsega 
prom eta, potem pa se naj tudi iz
ravnajo s trgovci in nuj ne bodo 
proti njim v nobenem oziru favo
rizirane.

Gospodje! Določba, da morajo 
zadruge poslovati samo s člani, ne 
zadostuje. Ta določba je pom anj
kljiva. Sami vidite, da je tu vsuka 
kontrola nemogoča in popolnoma 
neučinkovita, ker se m ore vselej 
najti zadružnik, ki vzame blago za 
nezadružnika ter s tem izigra do
ločbe zakona. Moram zato konsta
tira ti, da v zakonskem  načrtu ni 
predvideno, da se prepreči usta
navljanje blagovnih zadrug na 
ozemlju, k jer ni za takšno zadrugo 
niti dejanske potrebe niti dovolj 
možnosti za uspešno delo in raz
voj.

In ker zadruge tudi niso depo
litizirane, tem več služijo v naj
večji m eri politični borbi te r špe
kulaciji, bodo nastali tudi v bodo
če polomi, ki smo jih dosedaj že 
doživljali in katerih  priče smo bili.

Z ozirom na vse te pom anjklji
vosti, ki sem  jih konstatiral, mo
ram žal izjaviti, da ne morem gla
sovati za ta zakon.

slovanska tekstilna industrija  ved
no bolj razvija te r  zato uvoz itali
janskega tekstilnega blaga v Jugo
slavijo stalno pada.

Jugoslavija ne m ore sprejem ati 
več velikih količin italijanskega 
blaga in zato je obseg trgovine 
med obem a državam a nazadoval.
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Politične vesti
Romunski kralj Karol je  sp re je l 

v p o lu rn i avd ienci ang leškega zu
n a n je g a  m in is tra  E dena , n a to  pa 
m in is trsk eg a  p red sed n ik a  C h am 
b erla in a .

Vlada_ dr. Hodže je obnovljena
te r  je  že priseg la. V lada je  prav  
tak o  se stav ljen a  ko p rv a  vlada 
dr. Hodže, le d a  n i več f in an č n i 
m in is te r d r. K alfus, tem več je  p re 
vzel začasno vodstvo fin an č n eg a  
m in is trs tv a  p rosvetn i m in is te r dok
to r F ran k e .

Italijanski veleposlanik Grandi
je  ponovno obiskal E d en a  te r  imel 
z n jim  da ljše  razgovore. K akor se 
poroča, je  predložil E denu  nov n a 
č r t  za ' rešitev  po litike nevm ešava- 
n ja . V g lavnem  gre m enda  za tem , 
da  bi se gen . F ra n co  p rizn a l k o t 
vo jskujoča se sila. Z istim  n a m e 
nom  je  obiskal tu d i p arišk i i ta li
ja n sk i veleposlan ik  fran co sk eg a  
zu n a n je g a  m in is tra .

Pariški listi poudarjajo, da n a
m en Italije ni bil dosežen. A nglija 
in  F ra n c ija  ne b o sta  p rizna le  p re j 
gen. F ra n c a  ko t vojskujočo se silo, 
dokler se ne umaknejo iz Španije 
vsi tuji prostovoljci. Na tem  Lon
don in  P ariz  odločno v z tra ja ta . V 
A ngliji so m nogi p rep ričan i, d a  bo 
I ta l i ja  p r is ta la  n a  odpoklic p ro 
stovoljcev.

Italijanski listi objavljajo na  
vidnem m estu, d a  bo u ra d n a  i ta 
li ja n sk a  ag e n c ija  »S tefani«  s 
1. avgustom  zopet začela redno  po
ro ča ti iz A nglije. S tem  je  zn a n i 
ko n flik t v m a ju  likv id iran  in  i ta 
lijan sk i n o v in a rji se bodo zopet 
v rn ili v London.

Na seji francoske vlade je bil
sp re je t predlog vo jnega m in is tra  
D alad iera , d a  se zviša k red it za 
oboroževanje od 6 n a  11 m ilija rd . 
F in a n č n i m in is te r se je  sicer tem u  
up ira l, a  je  v lada sp re je la  p red 
log vo jnega m in is tra .

Hitler je sprejel na svojem  do
m u v O bersalzbergu novega ru
skega veleposlanika Jurenjeva. V 
svojem  n as topnem  govoru je  d e 
ja l Ju ren je v , da bo posvetil vso 
svojo skrb  vzdrževanju  n o rm a ln ih  
stikov m ed N em čijo in  R usijo. H it
ler je  odgovoril, d a  jem lje  to  iz ja 
vo z zadovoljstvom  n a  zn a n je , ker 
je  p rep ričan , d a  so ta k šn i odno- 
ša ji p o treb n i tako  N em čiji ko R u
siji.

Iz Madrida poročajo, da je velika  
Francova ofenziva pred Madridom
po trid n ev n em  t r a ja n ju  popolnom a 
propadla. F rancova vojska im a b a 
je  silno velike izgube. F rancovo 
poročilo p a  n asp ro tn o  trd i, d a  je  
b ila  ofenziva uspešna. O večjih  
b o jih  poročajo  tu d i z aragonske 
fron te .

Veliko pozornost je vzbudil se 
stanek med generalom Francom in 
voditeljem  katolikov Gil Roblesom,
ki je  p rišel v S alam anco  iz P o rtu 
galske. N ekateri so m n e n ja , d a  se 
p riče n ja  v F rancov i Š pan iji nova 
doba, ko se bodo m orali p ri u re 
d itv i nove Š pan ije  u m a k n iti o fic irji 
politikom . ,

V London pride v kratkem vodi
telj španskih katolikov Gil Rob- 
les, d a  se začne p o g a ja ti z A ngli
jo. O benem  bo sporočil angleški 
vladi, d a  se bo sestav ila  civ ilna 
v lad a  šp an sk ih  nac ionalistov .

Pred Madridom so napravili re
publikanci uspešen protisunek  
p ro ti F rankov i ofenzivi te r  zavzeli 
važne s tra teg ič n e  točke. T udi n jih  
p len  je  p recejšen .

K itajske in japonske pokrajinske 
oblasti so sklenile začasno pre
m irje ter so se nato kitajske čete  
um aknile Istočasno se pogajajo  
tudi kitajski in japonski d iplo
m ati, kako bi mirno poravnali 
spor. Ta pogajanja pa so bila pre
trgana. Japonci izjavljajo, da za
radi tega ni treba m isliti, da se ne 
bi m ogla v kratkem zopet obno
viti.

Sklenitev premirja tolmačijo ne
kateri kot dokaz, da je bil japon
ski nastop tako m očan, da so Ki
tajci spoznali, da bi bil odpor 
proti njim  nem ogoč. Peking je  
namreč od japonskih čet čisto ob
koljen. Drugi pa tolm ačijo k itaj
sko popustljivost samo kot posle
dico kitajske zavlačevalne taktike, 
ker si hoče K itajska pridobiti na  
času, da se za vojno bolj pripravi.

Na severnem Kitajskem je na
stalo popolno pomirjenje, ker se 
je tudi japonska vojska um aknila. 
V ta  mir pa nihče dosti ne veruje. 
Japonski letalci, ki neprestano  
krožijo nad kitajskim  ozemljem, 
pripovedujejo, da odhajajo nepre
stano novi vlaki s kitajskim i vo
jaki na sever. Nekateri japonski 
listi pravijo, da je umik kitajskih  
čet samo taktičen m anever, da 
pridobe K itajci na času.

Kitajski poslanik v Londonu Je 
obiskal m inistra Edena ter ga v 
im enu svoje vlade prosil za posre
dovanje Anglije v k itajsko-japon- 
skem sporu. Nato je obiskal Edena  
tudi japonski poslanik.

Zakai ne moremo 
zadružni zakon

Govor poslanca Ivana Mohoriča

Italiiansko-iugoslovanska 
vina s e  n e  m ore prav razviti
N em ški glas o  vzrokih tega zasto ia
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Denarstvo
Kdaj se plača 10% davek 

od dividende
C entrala industrijsk ih  korpora

cij sporoča naslednje:
»Iz industrijsk ih  krogov nam 

prihajajo  vesti, da sm atrajo neka
te ri organi davčnih oblasti, da mo
rajo plačati 10 odstotni davek 
na dividende tudi naslednji p re
jem ki: 1. tantiem e elanov uprav
nega sveta in nadzornega odbora, 
za k a te re  je že treba plačati 10% 
takso, 2. dnevnice za seje in de
žurstva članov upravnega sveta in 
nadzornega odbora. 3. Izdatki za 
polne stroške članov upravnega 
sveta. 4. Plača d irek to rja , ki je 
obenem  elan upravnega sveta. Vsi 
ti p rejem ki ne plačajo 10% davka 
od dividend. Ce bi se dogodilo, 
da bi neke davčne uprave hotele 
tudi od leh  prejem kov plačilo 
10% davka, svetujem o, da pošlje 
dotično podjetje na finančno m i
nistrstvo  prošnjo, v kateri naj na
vede ime dotične davčne uprave 
te r  zahteva, da m inistrstvo tej 
davčni upravi pojasni, da se za na
vedene prejem ke ne plačuje 10% 
davek na dividende. Na prošnjo 
C entrale industrijsk ih  korporacij, 
da bi izdalo m inistrstvo takšno 
splošno pojasnilo, je  m inistrstvo 
odgovorilo, da je to nepotrebno, 
k e r da so predpisi v tem vpraša
nju dovolj jasni te r da zato gene
ralnega pojasnila ni treba, temveč 
le v konkretnem  prim eru.

Sodelovanje francoskega 
in angleškega kapitala 

v Jugoslaviji
Novoustanovljena angleška druž

ba »Beshina Gold Mineš Limited« 
v Londonu, ki ima 200.000 funtov 
ustanovnega kapitala, je sklenila 
dve pogodbi s francosko družbo 
»Mineš de Bor« ter tri pogodbe z 
družbo »Mineš de Zletovo«. Vse 
pogodbe se nanašajo na skupno iz
koriščanje zlata v okolici Zletova, 
k jer so bile odkrite  zelo bogate 
zlatonosne žile. Intenzivna eksplo
atacija teh ležišč se bo začela že 
letos.

Angleška družba »Beshina Gold 
Mineš Ltd« je zakupila v Jugosla
viji še nekatera  druga zlata leži
šča te r nam erava razviti v Jugosla
viji zelo veliko delavnost

Razvoj bančništva v 
Albaniji

Bančništvo A lbanije je doživelo 
razne peripetije , v ka terih  smo bi
li udeleženi tudi mi. Tako je  pred 
leti delovala v A lbaniji Srbsko- 
albanska banka. Tu je  bila tudi 
podružnica G rške banke, najmoč
nejše banke na Balkanu. Obe ban
ki pa sta bili kasneje zaradi nove 
A lbanske narodne banke žrtvova
ni. Prvotno bi morali tudi mi biti 
udeleženi v tej banki, a je kasneje

Italija vse druge izrinila te r je po
stala Italija  edini in odločujoči či- 
nitelj v albanskem  denarništvu. V 
spom inu je še, da je  ustanovila 
pred  nedolgim časom svojo po
družnico v T iran i beograjska Uvoz
ila banka, da bi se s  tem  pospe
šila zunanja trgovina med Alba
nijo in Jugoslavijo. Sedaj se pri
pravljajo še ustanovitve drugih 
bank. Tako je bila nedavno usta
novljena Privilegirana agrarna 
banka v T irani. Svojo podružnico 
nam erava otvoriti v A lbaniji tudi 
Bane« di Napoti. Med Albanci sa

mimi pa se je  začelo gibanje, da 
se ustanovi prava albanska banka.
Če bi se še  ta nam era izvedla, po
tem bi imela A lbanija pet bank.

Za guvernerja Francoske banke
je imenovan sedanji podguverner 
banke Pei Pierre Fournier.
# Bolgarsko notranje posojilo v vi

šini 200 milijonov levov za gradnjo 
novih cest je bilo podpisano v ce
loti takoj prvi dan.

Državni dolgovi Združenih držav 
Sev. Amerike neprestano rastejo. 
L. 1936 so znašali šele 36.6 mili
jarde dolarjev, sedaj pa znašajo 

I že blizu 40 milijard dolarjev.

Ant. Coklin:

P o d eže lsk i konsum enli 
n ezadovo ljn i z  d o sed a n io  

delitv ijo  so li
Svoje dni p red  svetovno vojno 

je bil v k rajih  na G orenjskem  ve
lik m anever. V nekem  m estu je 
bilo dodeljeno v prehrano  menda 
22 oficirjev gostilničarju, pravi go
renjski trd i buči. Ko so se prvi 
dan zbrali gospodje okoli miz ter 
pričakovali dobrot iz kuhinje, se 
je pojavil gostilničar in je vsakega 
oficirja posebej vprašal, kako vku- 
ho želi v juhi. Seveda si je vsak 
od gospodov želel svojo najljubšo 
jed. Ko je gostilničar zvedel za že
lje vseh oficirjev, se jim  je lepo 
prik lonil rekoč: »Hvala vam go
spodje za ljubeznivo izražene že
lje, jedli boste pa vsi riževo juho, 
k er druge niti skuhali nismo.«

Skoraj do pičice je  podobna te
mu gostilničarju naša monopolna 
uprava, kar se oddaje soli tiče. Na 
vseh cenikih je predpisana i^na 
kreške in m orske soli in vsi vemo, 
da im am o m orske solarne in take, 
ki proizvajajo kreško sol, pa ven
dar konsuinenti v nekaterih  k ra
jih ne m orejo dobiti m orske soli, 
ako si te zaželijo, v drugih krajih  
pa so konsum enti obsojeni na to, 
da konsum irajo sam o morsko sol, 
dasiravno  jim kreška bolj ugaja. 
Vse prošnje in intervencije pri 
monopolni upravi v tem vprašanju 
so bile dosedaj brezuspešne. Ako 
se prosi za kreško sol, ne more 
monopolna uprava ustreči iz raz
loga, ker imamo tr i  m orske solar
ne in eno samo, ki proizvaja k re 
ško  sol. V nasprotnem  prim eru  pa, 
ako se želi morska sol uainesto 
kreš-ke soli, je pa priprav ljen  iz
govor, da  je pač za dotični k ra j 
predpisana dobava saino kreške 
soli. Prvi izgovor je sicer še ne
kako upravičen, drugi pa je na 
ravnost neroden, ako upoštevamo, 
da se uprava v prvem izgovoru 
sklicuje na to, da ji k reške soli p ri
m anjkuje. S tem, da bi v kraje, 
k jer uporabljajo  dosedaj le kreško 
sol, pa si vendar tudi m orske soli 
želijo, poslala uprava potrebno 
množino m orske soli, bi ji vendar 
preostala enaka množina kreške 
soli, katero  bi d irig irala  v kraje, 
k jer k reške soli prim anjkuje. To 
bi bil vendar tako enostaven po
stopek, da si enostavnejšega ne 
m oremo niti misliti. P rav  nič bi

ne škodovalo, ako bi poslovanje 
monopolne uprave, kar se tiče raz
deljevanja soli, postalo nekoliko 
elastičnejše in ne bi bilo tako s tra 
hovito okorno. K er im am o p ri 
upravi gotovo visoko naobražene 
uradnike, bi p reured itev  doseda
njega poslovanja gotovo ne nale
tela na neprem agljive težkoče. 
Samo nekoliko dobre volje bi bilo 
treba in konsuinenti bi dobili tudi 
od državne monopolne uprave za 
svoj denar to, kar si upravičeno 
želijo.

Bog ne daj, da bi dobili kaki b i
rokrati v svoje roke monopol od
daje moških oblek. Ako bi se tudi 

tem p rim eru  poslužili svojih 
vzvišenih principov pri opravlja
nju trgovskih poslov, bi se lahko 
pripetilo , da bi ene pokrajine 
prejem ale vedno le suknjiče, d ru 
ge pa vedno sam o hlače. V Slove
nijo bi se  v tem prim eru  dobavlja
li m orda res sam o telovniki s prav 
m ajhnim i žepki.

Med tem je prišla  v Slovenijo 
znatna količina kreške soli, da te 
več ne m anjka. K er pa je še vedno 
zelo mogoče, da se bo to neverjet
no (Mnnanjkauje kreške soli znova 
pojavilo, objavljam o la članek že 
kot nekako aro, da ne bomo več 
deležni te slabe razdelitve soli.

Ali le  to  n  
konkurenta?

Pod tem naslovom je »Jutro« v 
svoji nedeljsk i številk i od 18. t. m. 
p rineslo  daljši članek. Tudi naše 
č ita te lje  bo gotovo zanim al ta do
pis in  zato prinašam o v odlomkih 
nekaj zanim ivih podatkov iz ome
njenega dopisa:

Neka inozem ska tvrdka je p ri
čela z ovadbam i rad i nelojalne 
konkurence proti raznim  domačim 
podjetjem  z žitno kavo. Posebno 
se je vrgla na žitno kavo »Slast«, 
k er poleg kave prodaja tudi šalce 
in lončke. Naš dopisnik se je  o  tej 
zadevi inform iral pri raznih trgov
cih, ki kupujejo žitno kavo »Slast« 
z lončki p ri tvrdki »Commerce« 
d. d. in je dobil sledeča pojasnila: 

Tvrdka »Commerce« ne daje na
grad, temveč zaračunava žitno kavo 
posebej in lončke te r  druge p red 
m ete posebe. Tudi konsum enti 
ne morejo sm atrati lončke ali d ru 
ge predm ete kot nagrado, k e r  so 
cene teh lončkov različne od din 
2'50 do 4’—. N. pr. Kava se pro
daja sam a za d in  5 '— lonček pa za 
3'50 ali pa skupaj za din 8'50, to
rej ni govora o kaki p revari z na
gradam i. Pač pa je važno nekaj 
drugega. Žitna kava »Slast« je to
liko cenejša, da si kupovalka na
bavi za isto ceno, ki jo profitira  
med ceno kave »Slast« in konku

renčno ceno drugega izdelka š e  
lonček ali skodelico povrhu. Niz
ka cena istovrstne žitne kave 
»Slast« in ugodni pogoji, k i jib  
nudi tvrdka »Commerce« svojim 
odjem alcem , je tisti kam en spod- 
tike ovajujoče tvrdke.

Tvrdka »Commerce« je  bila p r i 
prvih instancah obsojena na raz
ne globe. U pravno sodišče pa je  
te razsodbe razveljavilo z utem e
ljitvijo, da to ni nelojalna konku
renca, če se za vsak predm et oz
nači cena ali če se skupaj proda 
z vkalkulirano ceno. Ovajujoča 
tvrdka je rad i te razsodbe uprav
nega sodišča šla dalje. Izposlovalo 
se je, da je m inistrstvo za trgovi
no dalo poseben odlok, ki pa v 
bistvu ni nič drugega, kakor be
sedilo § 32. zakona o nelojalni 
konkurenci. Zato ta odredba trgov
cev, ki strank i pojasnijo, da d ru g i 
predm eti, ki jih kupijo z žitno ka
vo »Slast« niso nagrade, nič ne 
tangira.

Zbog gornjega pojasnila smo po
polnoma u ver jeni, da družba Com
m erce d. d. v Ljubljani zelo lojal
no in solidno nastopa s svojim bla
gom, ceno in pogoji. Na podlagi 
tega tvrdko vsem trgovcem lahko 
toplo priporočamo.

.KUVERTA*
O. z  o . z .

LJUBLJANA
fy r i« v a  caato  IL 63

rVORNICA KUVERT IN 
KONFEKCIJA PAPIRJA

Nove knjige
Dr. Vladimir Murko: 

Davčne oprostitve in davč
ne olajšave

V založbi Blasnikove univerzi
tetne tiskarne je izšlo pomembno 
delo priv. docenta dr. V ladim irja 
Murka o davčnih oprostitvah in 
olajšavah. Podrobneje izpregovo- 
rim o o delu prihodnjič. Za danes 
le opozarjam o na to, za vsakega 
davkoplačevalca zelo važno in 
koristno delo.

Na kra tko  naj še navedem o vse
bino knjige. V prvem delu obrav
nava pisec naslednja vprašanja: 
Kaj so davčne oprostitve in davč
ne olajšave. Posam ezne vrste 
oprostitev in olajšav pri neposred
nih davkih. (Posebno važno za tr 
govce!) — Razne druge oprostit
ve in olajšave, subvencije. — Za
kaj daje država ugodnosti? — 
Kako izvaja država gospodarsko 
politiko z davčnim i ugodnostmi? 
Industrijska in stanovanjska po
litika kot vir davčnih ugodnosti? 
— Itd. — V drugem  ali praktič 
nem delu pa navaja avtor bese
dilo vseh zakonov in predpisov 
ki dovoljujejo razne davčne ugod 
nosti in olajšave. Navedene so v 
resnici prav vse ugodnosti in av
tor je podal celo pregled vseh 
m ednarodnih pogodb, ki se tičejo 
davkov.

Vse vprašanje je to re j res ob

delano izčrpno, poleg tega pa jas
no, da ve takoj vsak, p ri čem 
da je.

Vse delo obsega nad 300 stra
ni te r  velja vezano v platno din 
70'—, nevezano pa 60 din. Naro
ča se pri avtorju ali pa v kn jigar
nah.

Lepo oprem ljeno knjigo našega 
priznanega gospodarskega stro 
kovnjaka prav toplo priporočamo.

Položaj na mednarodnih 
borzah se je zboljšal

Na svetovnem borznem trgu je 
bilo pretek li teden prijaznejše raz
položenje, da so se tečaji na večini 
borz utrdili. V Parizu  pa so tečaji 
nekoliko nazadovali. G ibanje teča
jev je razvidno iz naslednje tabele: 
Koncem 1927
=  100% 26 6. 10. 7. 17. 7.

London 73.2 73.6 74.7
Pariz 51.6 52.9 51.0
Berlin 47.4 48.3 49.2
Bruselj 59.1 60.3 60.1
A m sterdam 67.6 68.3 68.6
Praga 96.2 99.9 102.4
Dunaj 61.3 63.7 66.5
Milan 1272 129.7 128.8
Curih 65.6 66.5 67.3
Stockholm 28.9 28.6 29.4
New York 107.7 114.2 115.4

M ednarodni borzni indeks se je
v preteklem  tednu dvignil od 73.3 
na 73.9% ter je napredoval v zad
njih štirih  tednih za skoraj 5 od
stotkov.

Sirite »Trgovski list*J

Češkoslovaški radio v službi 
trgovine, industrije in obrti

Sodelovanje z »Radio-jour- 
nalom« in podružnicami
Vse strokovne oddaje spadajo 

©rganizatorično po sodelovanju z 
»H ad io-jou r na lom« v oddelek za 
predavanje. Družba nudi določen 
čas, katerega izpolnijo strokovne 
oddaje  sam e. vendar pa kontroli
ra  ta program , da strokovna odda
ja »e prekorači določenega okvira 
t. j., da radijska služba za trgovino, 
ob rt in industrijo  upošteva v svo
jih  relacijah in terese  svojih radij
skih poslušalcev. Da se omogoči 
m edsebojno sodelovanje z »Radio- 
jouruatom « in tudi z ostalim i stro
kovnimi oddajam i, se je ustanovil 
p ri rad ijsk i družbi v Pragi pose
ben kolegij, katerega člani so za
stopniki radijske družbe, po dva 
zastopnika strokovnih oddaj, t. j.

onih za poljedelstvo, industrijo, 
trgovino in obrt, delavskega radija
in zveze duševnih delavcev. Ta ko
legij proučuje predvsem  osnovna 
vprašanja kol n. pr. razdelitev pro
gram a, pritožbe o oddajah posa
meznih strok in konkretna pro
gram ska vprašanja.

Radio za trgovino, obrt in indu
strijo  je v zelo dobrem  razm erju z 
radijsko družbo in vsemi njenim i 
podružnicami.

Razen tega obstajajo lesni odno- 
šaji z ostalim i strokovnim i oddaja
mi, posebno z ono za poljedelstvo 
in delavce Vzajemno se zam enju
jejo publikacije in se odstopajo 
predavanja, ki so izdelana za do
ločeno stroko. Zastopniki teli s tro 
kovnih g up so zastopa im pri pro
gram skih posvetovanjih in se po
trudijo, da izravnavajo različne

ostrine, ki morejo nastati med po
sameznimi stanovi. Končno so vab
ljeni zastopniki strokovne oddaje 
za trgovino, obrt in industrijo , da 
redno sodelujejo v posvetovalnem 
kolegiju za program ska vprašanja 
pri »Radio-journalu«, ki ima letno 
štiri seje in izdeluje program  vseh 
posameznih radijskih sekcij, t. j. 
za glasbo, literaturo , predavanje 
in poročevalno službo.

Propaganda
Ob ustanovitvi strokovne oddaje 

za trgovino, obrt in industrijo  se je 
v dnevnih časopisih posebno pod
črtaval njen pomen za strokovne 
kroge in javnost, posebno zato, k e r  
je ta radijska služba često prinesla 
pom em bna poročila iz gospodar
stva. Kljub temu pa v začetku ni 
našla ta oddaja pri posameznih 
krogih zadostnega odm eva in šele 
sčasoma so odločujoči strokovni či- 
nitelji spoznali njen veliki pomen. 
K urato rij za to oddajo je hotel

predvsem  razširiti krog poslušal
cev. Dnevni časopisi navadno sploh 
niso prinašali poročil o  leh odda
jah in le redke strokovne perio
dične publikacije so posvečale po
zornost tej oddaji.

Ker se je krog poslušalcev vedno 
večal in tudi rasel pomen te od
daje z uvrstitvijo  raznih aktualnih 
predavanj in poročil ter so bile te 
relacije zelo ugodno sprejete  ©d 
poslušalcev, se je zato pričelo mi
sliti na redno  priobčevanje pro
gram a strokovne oddaje za trgovi
no, obrt in industrijo.

Že v letu 1934. so bila posveto
vanja, na kakšen način bi se mo
gel javiti program  najširšim  pla
stem radio-poslušalcev. V ta na
men so izdali 1. jan. 1935 posebno 
publikacijo z naslovom »Poročila 
radijske službe za trgovino, obrt in 
industrijo«, ki izhaja od tega časa 
redno dvak ra t mesečno in se po
šilja uredništvom  vseh dnevnikov, 
nekaterim  lokalnim  časopisom in

kolikor je možno vsem strokovnim  
časopisom, poseDiioomm, ki obrav
navajo trgovinska, industrijska in 
obrtna strokovna vprašanja. Števi
lo teh program ov, ki se redno po
šiljajo, je danes nad 300. Vsebino 
teli poročil tvori predvsem  pro
gram  strokovne o d d a j, za trgovi
no, obrt in industrijo  in to od 
vseh češkoslovaških radio-oddajnih 
postaj za 14 dni naprej. Dalje vse
buje k ratka pr račila «  posam eznih 
ciklih predavanj, referatov: »dopi
si poslušalcev«, razne notice s pod
ročja radia sploh, opozirila na 
posebno važne relacije, kakor tudi 
propagando radia v najširšem  
sm islu besede.

Danes prinaša že približno tre t
jina  vseh strokovnih časopisov vse
bino teh poročil. Druga tretjina jih 
objav’ja samo od časa do rasa, 
medtem ko se pri nekaterih  še 
ni osrečilo vzbuditi potrebnega 
zanim anja in sluzijo samo za in
formacijo uredništvom .

(Konec prihodnjič.)
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O inseratu
N aiboli u sp ešen  ie  časopisni inserat

n .
Ko je prvo časopisje vendarle 

začelo izhajati y več 100-izvodni 
nakladi, so pridobitni krogi, pa 
tud i oblasti, spoznali, da je v ča
sopisu že velika publikacijska sila 
in da se ta sila da z največjim i 
koristm i eksp loatira ti v trgovinske 
nam ene. Začeli so priobčevati v 
časopisju razne razglase, opozorila 
in že oglase izrečno reklam nega 
značaja. Odziv na te reklam ne 
oglase je bil prav znaten in gotovo 
tolik, da so p ridobitn i krogi spo
znali, da spadajo vsi p re jšn ji re 
klam ni predm eti in sredstva, kot 
n. pr. izveski staroveškega tipa, ki 
so viseli nad njihovim i lokali, v 
staro  šaro.

Pa tud i časopisni konzorciji so 
spoznali, da jim  m ore publikacij- 
ska sila, ako jo dajo interesentom  
na razpolago, donašati prav lepe 
dohodke, ki bodo omogočali še 
večjo pocenitev publikacij in jih 
tako naprav ili dostopne že širšim  
in manj imovitim slojem. Možje se 
niso zmotili. Spoznali so, da je re 
klam a v časopisnem  oglasu višek 
reklam nih  sredstev in pridobitne 
moči. Zato so se časopisi kaj h itro  
polnili z oglasi industrije , trgovine 
in obrtov. Časopisni založniki so 
kasira li velike vsote in so zato 
bili v stanu znižati naročnine pu
blikacijam  na m inim um . Njihovo 
časopisje je zavzelo velik razmah, 
saj so publikacije našle mnogo 
hvaležnih odjem alcev oziroma či- 
tateljev. Tako so že v manjših pro
vincialnih m estih na deželi, po
zneje po trgih in vaseh poznali 
liste, ob koncu 19. stoletja pa je 
bil časopis že v vsaki boljši hiši. 
Razume se, da je  ta sila istočasno 
z razširjenjem  časopisa vedno bolj 
rastla do današnje silne moči, ki 
jo ves k u ltu rn i svet im enuje sedmo 
velesilo.

Prav tako pa je rastla reklam
na sila časopisnega oglasa, o 
katerem danes nihče več ne dvo 
mi, da je najuspešnejše reklam
no sredstvo.

Brez časopisnega oglasa kratko  
malo ni mogoče doseči prav nika 
kih trgovskih uspehov. K dor bi se 
skušal uveljavljati na katerem  
koli področju trgovine a li indu
strije  brez tega reklam nega s re d 
stva, je že vnaprej izgubljen.

Javnost je kaj h itro  spoznala 
veliki pom en časopisja za vse
splošni napredek , v krog naročni
kov časopisja so začeli pristopati 
vsi, k i niso hoteli zaostat: v iz
obrazbi, če so 1« mogli plačevati 
naročnine.

M oderne države k*< NcMččijv., 
Francija, Anglija, Švica in Italija 
te r A m erika so bile p rve, katerih

časopisje je bilo vedno močno za
sedeno z oglasi reklam nega zna
čaja. Časopisni oglas je začel ig ra
ti odločilno vlogo v i, lenjavi 
trgovskega blaga. Seznanjal je p re 
bivalce raznih krajev  po k u ltu r
nem svetu z blagom, ki jim  je bilo 
dotlej nepoznano in ki se prido
biva ali producira v drugih  deže
lah. Oglas je bil tisti faktor, ki je 
začel p ropag ira ti p rodukte  in bla
go daleč preko  mej svoje lastne 
domovine, v ka te ri je bilo blago 
producirano oziroma pridelano. 
Časopisni oglas je bil najodločil- 
nejša moč vseh m odernih trgov
cev in industrialcev, jim sondiral 
te ren  po vsem kulturnem  svetu, 
da so mogli svoje blago razpeča
vati daleč izven mej svoje lastne 
domovine. Vsi producenti so svoja 
prejšnja skrom na reklam na sred 
stva pospravili v staro  šaro  in se 
začeli posluževati oglasa. Spoznali 
so h itro  vrednost m odelnega re
klam nega gibala, ki p ride  redno 
p red  čitateljevo oko, ki to reklam 
no sredstvo, nam reč časopis, vprav 
željno pričakuje. K onsum ent, na
ročnik časopisa jem lje časopis z 
vedno največjim  interesom  v roke 
in je zato podana največja goto
vost, da bo imel oglas v časopisu 
popoleu uspeh, saj ga bo čitatelj 
p rebra l, če bo zanim ivo sestavl jen.

Poznam o mnogo še drugih bolj 
ali manj rek lam nih  sredstev , alt 
uspešnosti časopisnega oglasa ni 
moglo še nobeno drugo sredstvo 
nadkriliti. P lakati, svetlobne re 
klam e, film ska reklam a, radio- 
reklam a, vsa ta sredstva učinkuje
jo aa konsum enta bolj ali manj vsi
ljivo, vendar jim  ne m orem o od re
kati p rim erne  uspešnosti in učin
kovitosti.

P lakatno reklam o im enujejo re 
klam ni strokovnjaki in  vsi prido 
b itn i krogi, ki m orejo svoje pro 
duk te  razpečavati le s pomočjo 
reklam e, spom insko reklam o. P ro
dukti, ki so bili že zadostno ponu 
jeni kupujočem u občinstvu s časo
pisnim i oglasi, s katerim i se je 
občinstvu predočila vrednost in 
kakovost produktov, kako treba  
produkte uporab ljati, bodo ostali 
kupujočem u občinstvu gotovo še 
bolj v spom inu, ako bo producent 
izkoristil vsako priliko , d a  konsu 
m entu prikliče v spom in znamko 
svojega produkta. Za to  službo se 
je  prav dobro obnesel p lakat na 
prom etnih krajih . Spom injam  sa
mo na plakate za »Jelen«-milo, 
»Elida«, » P e rs ik , »Bata«, »Pekoč, 
»Tungsram«, »Franck«, »Tivar«, 
itd. 8 »glasi je bilo občinstvo 
podrobno poučeno o prednosti teti 
m ark, kako se blago uporablja itd.

Naznanilo preselitve
Tvrdka

»9 G R O M "
carinsko-posredniški in špedicijski bureau. družba z o. z. 

LJUBLJANA
se je preselila iz dosedanjih prostorov v Kolodvorski 

ulici štev. 41 v nove prostore
na MASARVKOVO CESTO ŠTEV. 14/1.

(palaia „Oranka“)

Baš zarad i teh neprestan ih  pripo
ročil s časopisnim i oglasi je bila 
dana plakatom  tudi p rim erna 
uspešnost. Ves ogrom en denar pa, 
ki je bil izdan za p lakate  in izve- 
šenje, bi bil proč vržen, ako ne bi 
bil producent že preje tem eljito v 
časopisih poučen o prednosti teh 
predm etov, ki jih p lakati p riporo
čajo.

Kdor bi se hotel p ri rek lam ira
nju svojih produktov om ejiti zgolj 
na plakatno, filmsko, svetlobno ali 
radio-reklam o, ta bi bil že naprej 
izgubljen in obsojen v to, da bo 
m oral svoje delavnice zapreti, zla
sti, ako se bavi z izdelovanjem 
produktov in blaga, ki se sploh ne 
more drugače razpečavati, kot z 
intenzivno časopisno reklam o. Ra
dio rek lam a je pa sploh prav ža
lostno poglavje. Nedopustno in 
skrajno vsiljivost te reklam e so 
nekatere  m oderne države že spo
znale in jo kratkom alo prepoveda
le. P ri nas pa jo zaradi d o h o d 
k o v  vzlic protestov mnogih naroč
nikov še goje. Ugotavljam pa, da 
sc naše odlične tvrdke te reklam e 
ne poslužujejo, ker pač ni posebno 
v skladu s trgovsko vljudnostjo in 
taktom . Radio naročnik plačuje 
naročnino in električni tok, nabavi 
si često prav drag aparat, plačuje 
popravo ap a ra tu re  in drugo. Vsi
ljiva reklam a pa brez dovoljenja 
na nevljuden način udere v stano
vanje radio-naročnika, izkoriščajoč 
p ri tem apara t, njegov drag i tok, 
njegovo naročnino in kriči torej 
na stroške radio-naročnika po sta
novanju, često prav bedasta ali pa 
ohlapna besedila. P rik ra jša  tako 
poslušalca na koncertnih užitkih.

(Dalje prihodnjič.)

Tržna prečila

JESENSKI UPiK I SEJEM 1 9 1 7
od 29. avgusta

50% popusta na nemških 
železnicah, z n a t n i  po
pusti v drugih državah.
Vam  pojasnila dajejo:

Zvanični biro lajpeiškog 
Bajma, Beograd — Knez 

Mihajlova 33/1.

do 2. septembra
In častni zastopniki:

Ing. G. T O N N I  E S , 
Ljubljana, Tyrševa c. 33 
Tel. 27-62 in
Jos. Bezjak — Maribor 
Gosposka ulica 23.
Tel. 20-97.

živinska sejma v Ptuju
Na živinski sejem  v P tuju  dne 

20. t. m. je bilo prignanih  75 vo
lov, 350 krav, 14 bikov, 29 jun
cev, 95 telic, 3 teleta, 131 konj, 
12 žrebet, skupaj 709 glav živine. 
— Prodan ih  je bilo 33 volov, 188 
krav, 8 bikov, 4 junci, 49 telic, 2 
telet, 32 konj in 8 žrebet, skupaj 
324 glav živine, od tega 7 konj v 
Avstrijo.

Cene so bile: voli 4—7 din, k ra 
ve 2'75—4, biki 3'50—4'25, junci 
3—4, telice 3'50—4 50, teleta 4“25 
do 5 '— din, vse za kg žive teže. 
Konji so se prodajali po 500 do 
5000 din za komad, žrebeta  pa po 
1200 do 2500 din.

Na svinjski sejem dne 21. t. m. 
je bilo p rignanih  09 svinj, 91 
prascev, skupaj 160 rilcev, proda
lo pa se je  le 34 ščetinarjev. — 
C ene «o b ile  t«: P ri prascih  od 6 
do 12 tednov starih  6u do 12«) za 
komad, p ri p r šu ta r j ih  6 do 6'50 
din, p ri debelih svinjah 7, p ri ple
m enskih svinjah pa 6 din, vse za 
kg žive teže.
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Zahtevajte ceniki

D o m a  in po svetu
Odposlanec Davidoviča, dr. Bo

ža M arkovič je  p riše l v Zagreb te r 
im el da ljš i se stan ek  tu d i z dr. M ač
kom . P ri te j p rilik i m u je  d r. M a
ček razložil, zakaj je  sp reje l p re d 
loge zem ljoradnikov  in  za rad i k a 
te r ih  s tv a ri je  izrekel še svoje re 
zerve.

Ban dravske banovine dr. N a
tlačen je  sklical zborn ičn i svet 
km etijske zbornice dravske bano
vine n a  prvo sejo, ki bo 26. ju lija  
ob 9. v m estn i posvetovalnici v 
L jub ljan i.

Razprava o konkordatu se n a d a 
lju je  z enako  s tra s tn o s tjo . N ajbrže 
pa  bo danes v petek  zvečer za 
k ljučena , n a k a r  bo g lasovanje, | 
za k a te ro  v lada  že sedaj n a jv eč je  i 
zan im an je .

Državna železarna v Varešu je 
n ab av ila  100.000 to n  koksa, dočim  
je  dosedaj zn aša la  le tn a  n ab av a  
koksa sam o 35.000 ton .

Druga licitacija za nabavo kab
la Beograd—Maribor bo 16. avgu
s ta . Po pogojih  prve lic itac ije  bi 
se n ab a v a  p lača la  v 8 le tih , do
čim  se bo p lača la  sedaj v gotovini 
in  tak o j.

Pod pokroviteljstvom  nadškofa  
dr. Bauerja zboru je v L ju b ljan i 
kongres slovanske kato liške m la 
d ine. N a kongresu  so zastopan i 
tu d i akadem ik i iz Poljske, če šk o 
slovaške in  U kra jine .

Za člana državnega sveta je 
im enovan  dr. Rudolf Steinm etz- 
Sorodolski, n ačeln ik  trgovinskega 
m in is trs tv a  v pokoju.

Skupina švedskih izletnikov je 
b ila  te  dn i v V aražd inu  te r  n a to  
odpotovala n a  jug  Jugoslavije . Iz 
le t je o rgan iz ira lo  švedsko tu r is tič 
no d ruštvo  Svea.

V Skoplju stavkajo natakarji in 
gostilniško osebje. N a ta k a r ji za
h tev a jo  400 d in  plače, 10% od ce
lo tn eg a  konsum a te r  sk len itev  ko
lek tivne pogodbe. Za k u h arice  za 
h te v a jo  m esečno plačo od 700 do 
1500 din. D okler ne bodo te  n jih  
zah teve sp re je te , se ne bodo vrn ili 
n a  posel.

Reški industrialec Nikola P fef-  
fer je  izvršil v M ariboru  sam om or. 
P re reza l si je  v ra t, n a to  p a  skočil 
s č e tr te g a  n a d s tro p ja  n a  cesto.

Nem čija in Italija bosta baje v 
najkrajšem  času zahtevali, da se 
francosko-angleška kontrola v 
španskih vodah neha, ker da po
m eni blokado p ro ti gen. F ran cu , 
č e  se to  ne zgodi, bosta  I ta l i ja  in  
N em čija  n a  en a k  n ač in  uvedli 
blokado p ro ti v ladi v V alenciji.

Nevillo Cham berlain je iz jav il 
n a  shodu  v M idlesbroughu, da se 
bo g iba la  po litika  n jegove vlade 
v isti sm eri ko p o litik a  B aldw ina. 
K ad a r se ves svet oborožuje, ne 
m ore o s ta ti A nglija neoborožena.

»Volkischer Beobachter« piše, da 
pripravlja Japonska končni obra
čun s sovjetsko Rusijo in  d a  n a 
s to p a  p ro ti K ita jsk i sam o zato , da
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bi dosegla s K ita jsko  zvezo p ro ti 
kom unističn i R usiji, ž a l  p a  n a 
stopa Ja p o n sk a  p ro ti K ita jcem  n a  
nač in , da se m orajo  ti  vedno bolj 
p rib liževati R usiji in  d a  ra s te  n a  
K ita jskem  vedno bolj sovraštvo 
p ro ti Japonsk i. Z ato  je  sk u p n a  
p ro tik o m u n ističn a  zveza vedno bolj 
nem ogoča.

Irski parlam ent je znova izvolil 
za p red sed n ik a  izvršnega odbora 
Irske De Valero, in  sicer z 82 p ro ti 
52 glasovom .

Verska preganjanja v Nem čiji 
se n ad a lju je jo . Iz berlinske bo ln iš
nice u sm iljen ih  b ra tov  je  m oralo  
od iti vse duhovniško osebje.

Lloyds register je  povišal zava- 
rovaln inske ta r ife  za severno K i
ta jsk o  za p e t odstotkov.

Zunanja trgovina
Indeks življenjskih potrebščin v 

Franciji je  padel v 1. 1935. n a  
77-8% (cene le ta  1930 =  100%), v 
m a ju  1936 p a  se je  dvignil že n a  
80-3%, v novem bru 1936 n a  911% , 
v fe b ru a r ju  1937 n a  96-5%, od t a 
k ra t  p a  je znova m očno n ara s te l.

Italijanski zavod za industrijsko 
obnovo sporoča, da je bilo do 15. 
ju li ja  popolnom a podpisano  i ta li
jan sk o  n o tra n je  posojilo v višini 
900 m ilijonov lir za in d u strijsk o  
obnovo. Posojilo je  podpisalo 30 
tisoč ljud i. Rok za podpisovanje 
poso jila  je po tekel šele 20. ju lija .

K av a rn a  »Slon« je  z d an a šn jim  
dnem  p rek in ila  o b ra tova ti. Ob te j 
p rilik i se p rav  iskreno  z a h v a lju je 
m o vsem  p. n . gostom , ki so n as  
s svojim  cen j. obiskom  počaščeva-
li. O benem  se p riporočam o za 
m nogoštevilen  poset bodoče nove 
k av arn e . — U prava.

Radio Ljubljana
Nedelja, dne 25. jul. 8.00: Plošče

— 9.00: čas, vreme, poročila, spo
red — 9.15: Prenos cerkvene glas
be iz trnovske cerkve — 9-45: Ver
ski govor (p. dr. Gvido R ant) — 
10.00: K oncert oddelka godbe »Slo
ga« — 11.00: Plošče — 11.30:
Otroška ura: Teta M arička kram 
lja  in  prepeva — 12.00: Koncert 
na  harm oniki (g. Rudolf Pilih) — 
13.00: čas, vreme, poročila, spored, 
obvestila — 13.15: Plošče po željah
— 17.00: K m et. gospodinjska n a 
vodila in poročila — 17.30: Prenos 
koncerta vojaške godbe iz restav
racije Bellevue — 19.00: čas , vre
me, poročila, spored, obvestila — 
19.30: Nac. ura: Trije veliki pes
niki troim enih bratov: D jura Jak - 
šič, Silvije K ranjčevič in  France 
Prešeren — 19.50: Verdi: Aida, 
fan taz ija  (plošče) — 20.00: Za za 
bavo in za ples: Trboveljski pev
ski jazz-kvartet, vmes plošče — 
21.20: Cimermanov trio — 22.00:
čas, vreme, poročila, spored __
22.15: O rkestralni koncert (plošče).

Ponedeljek, dne 26. jul. 12 00: 
P riljubljeni napevi (plošče) — 12.45: 
Vreme, poročila — 13.00: čas , spo
red, obvestila — 13.15: Glasbene 
slike (plošče) — 14.00: Vreme, bor
za — 19.00: čas, vreme, poročila, 
spored — 19.30: Nac. u ra : K arl 
Snoj Lski — švedski pesnik sloven
skega porekla (Luka Smodlaka) — 
19.50: Zanimivosti — 20.00: Dvorak: 
Slovanski ples št. 1, 2, (plošča) — 
20.10: Potreba slovanskega zbliže
vanja  v sedanjosti (prof. E tbin 
Bojc) — 20.30: C itraški trio »Ves
na« — 21.15: Pevski koncert gdč, 
Majde Lovšetove — 22.00: čas, vre
me, poročila, spored — 22.15: H ar
m onika (M artin P rapro tn ik).

K opalne o b lek e v v e l i k i  izbiri, kopalne fro tir plašče 
in  pelerine, h l a č k e ,  č e p i c e ,  frotir 
štofe, dobite v n a j v e č j i  I z b i r i  v 
novi, s p e c i a l n i  t r g o v i n i  s perilom

F. I. GORIČAR, Ljubljana, Sv. Petra testa 30

KN1IG0VEZNHA 1 il I JUGOSLOVANSKE 
TISKARNE
reg. zadr. z o. za*.

UUBUANA, KOPITARJEVA 6
N udi po Izred n o  n iz k ih  ce n a h ; S a ld a -k o n te , S trace, 

j o u r n a l e ,  S o 19 k e z v e z k e ,  m ape ,  o d j e m a l n e  k n j i 

ž i c e ,  r i s a l n o  b l o k e  itd.

Izdajatelj »Konzorcij Trgovskega Usta«, njegov predstavnik dr. Ivan Pless, urednik Aleksander Železnikar, tiska tiskarna »Merkur«, d. d., njen predstavnik Otmar Mihalek, vsi v Ljubljani.


